
НА СТР. 11

УВАЖАЕМИ ЧИТАТЕЛИ, СЛЕДВАЩИЯТ БРОЙ НА „ЧЕРНОМОРСКИ ФАР“ ЩЕ ИЗЛЕЗЕ НА 8 НОЕМВРИ

Личен срещу 
партиен вот 
в Бургас
НА СТР. 6

Пиратите, 
за които 
знаем/не знаем
НА СТР. 12 – 13

Будителите и 
младите –  
мисията е 
възможна
НА СТР. 14

С близо 
7 млн. лева 
ремонтират 
стадион и 
игрище в Бургас
НА СТР. 15

Община Айтос 
популяризира 
туристическите 
си забележи- 
телности
НА СТР. 9
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СЕДМИЯТ ОПИТ! 

ГЕРБ-СДС бие отново 
в Бургаска област

АЛЕКСАНДРА 
ГЕОРГИЕВА:  

 Будителите 
са тези,  

които 
завихрят 
времето

Още един 
вестник 
столетник 
празнува!
Век навърши 
айтоският 
„Народен 
приятел“
НА СТР. 2 – 3

Резултати. Двете ДПС-та изпреварват ПП-ДБ
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Памет.  Изложба с пана проследява историята му

Век навърши айтоският 
ВЕСЕЛА ГОРАНОВА

В празник на регионалната 
журналистика и на четящи-
те хора от Айтос и региона 
се превърна откриването на 
изложбата, посветена на 100 
години вестник „Народен 
приятел“. Тя събра журна-
листи, бивши кметове, 
граждани, които искаха да 
разберат повече за местно-
то издание.

Паната, разположени в 
центъра на града пред общи-
ната, проследяват истори-
ята на вестника в десети-
летия от възникването му. 

Лица, истории, промяна 
на града, отразени на стра-
ниците на вестника, автори, 
сътрудници – всичко това 
предизвика огромен интерес 
сред айтозлии, които искат 
да се открият в снимки и 
слово и да си спомнят как е 
протичал животът в града 
край Славеева река.

На откриването пристиг-
наха бившите редактори, 
сътрудници, отговорният 
редактор Катя Костадино-
ва каза мили думи за значи-
мостта на изданието в 

местната общност, припом-
ни трудните му периоди и 
възходи. „Софийските голе-
ми издания тогава не са об-
ръщали внимание на мест-
ните проблеми и Никола 
Божилов решава да създаде 
вестник, който да пише за 
айтоските работи и така 
вече 100 години“, каза Коста-
динова.  

Кметът Васил Едрев бла-
годари на всички работили 
и пазили ревностно тради-
цията, оставили част от 
сърцето си и да го има вест-

ника днес. „Изключително 
трудно е да се издава вестник 
на хартия, но ние продължа-
ваме и ще го предадем и на 
следващите след нас“, каза 
той.

От 2013 година вестникът 
е част от областния вестник 
„Черноморски фар“

„На мен се падна голямото 
вълнение и чест да бъда 
главен редактор във времето, 
когато два вестника отбе-
лязват 100 години – вестник 
„Черноморски фар“, който 
навърши преди четири годи-

Още един вестник 
столетник празнува!

Изложбата се 
радва на огро-
мен интерес, 
дори и айтозлии 
извън града 
имат желание 
да я разгледат 
онлайн. Паната 
са изготвени с 
подкрепата на 
„Черноморски 
фар“
ФОТО: ТОДОР СТАВРЕВ

Отговорният 
редактор Катя 

Костадинова 
разказва за 

историята на 
вестника пред 

екип на Ай-
тоска младеж-

ка телевизия
ФОТО: ТОДОР СТАВРЕВ

Редакторите 
през годините – 

 Катя Коста-
динова, Радка 

Капралова, 
Стефка Геор-

гиева, Василка 
Кръстева (от 
ляво надясно)

ФОТО: ТОДОР СТАВРЕВ

 Ученици от ай-
тоските учили-
ща се запознаха 
със специалния 
празничен брой
ФОТО: ТОДОР СТАВРЕВ

 Главният редак-
тор на „Чер-
номорски фар“  
Силвия Шатъ-
рова и отговор-
ният редактор 
с думи по време 
на откриването 
на изложбата
ФОТО: ТОДОР СТАВРЕВ

ГЕОРГИ РУСИНОВ

През едномесечния пе-
риод от началото на пре-
дизборната кампания до 
деня на изборите на 27 
октомври, Районната про-
куратура в Бургас е наблю-
давала 19 досъдебни произ-
водства и 111 преписки, 
свързани с нарушения на 
изборното законодател-
ство. За „Черноморски фар“ 
от прокуратурата съоб-
щиха, че към момента са 
приключили три от досъ-
дебните производства, а 
по останалите 16 разслед-
ванията продължават.

„До този момент няма 
предявени обвинения, тъй 
като от извършените 
процесуално-следствени 
действия не са събрани 

достатъчно доказателства 
за виновност на конкрет-
ни лица“, коментира про-
курор Мария Маркова.

От общия брой на по-
стъпилите преписки, по 
80 са постановени откази 
за образуване, тъй като не 
са установени данни за 

извършено престъпление. 
Пет преписки са препра-
тени по компетентност, 
а 26 остават нерешени, 
тъй като по тях се извърш-
ват допълнителни провер-
ки.

От прокуратурата до-
пълват, че нарушенията 
са регистрирани в различ-
ни общини в Бургаска област. 
Най-малък брой сигнали са 
постъпили от Царево и 
Приморско, докато в Бургас, 
Созопол, Карнобат и Сун-
гурларе броят е по-висок. 
По данни на държавното 
обвинение, това са райони, 
където традиционно се 
наблюдава по-висока ак-
тивност по подаване на 
сигнали и образуване на 
преписки във връзка с на-
рушения на изборното 
законодателство.

19 досъдебни производства 
и 111 преписки за изборни 
нарушения в областта

„
До този момент 
няма предявени 
обвинения

Мария Маркова,
районен прокурор

ГЕОРГИ РУСИНОВ

Пешеходците в Бургас 
получават рамо от поли-
цията. Това стана ясно от 
отговор на главен инспектор 
Пламен Николов на въпрос 
от „Черноморски фар“ по 
време на брифинг с данните 
от пътната обстановка в 
областта. На няколко мес-
та в Бургас има засилено 
присъствие на полицаи на 
пешеходни пътеки, видя 
наш репортер. Главен ко-
мисар Николов обясни, че 
това се налага, за да се на-
помни на водачите, че пе-
шеходците са с предимство 
по тях. 

Иначе за периода от 21 
до 27 октомври в областта 
са настъпили три ката-
строфи с пострадали. 
Едната е в населено място, 
а другите две – извън. Три-
ма са пострадалите с леки 
и средни телесни повреди, 

като един е водач, а други-
те двама са пътници. В 
сравнение със същия пери-
од през изминалата година 
се наблюдава значителен 
спад на произшествията. 
Тогава катастрофите са 
били 10, с десетима постра-
дали. 

През изминалата седми-
ца от КАТ - Бургас са връ-
чили 419 акта и 2173 фиша 

на водачи, като 86 от тях 
са за превишена скорост. 
106 фиша са връчени елек-
тронно. Спрени от движе-
ние са 18 автомобила.

Девет шофьори са зало-
вени, че управляват авто-
мобилите си след употреба 
на алкохол, а осем – след 
приемане на наркотични 
вещества. 

От днес започва и тра-
диционната Акция „Зима“ 
на ОДМВР-Бургас, която ще 
се проведе в три кампании. 
Първата, от 1 до 10 ноември, 
е насочена към проверка 
изправността на превоз-
ните средства през зимата. 
Втората, от 11 до 20 ноем-
ври, ще акцентира върху 
толерантността между 
пешеходци, пътници и во-
дачи. Третата, от 21 до 30 
ноември, ще се фокусира 
върху техническата изправ-
ност на автомобилите през 
зимния сезон.

Пешеходците в Бургас получават 
рамо от полицията

„
Толеранс към 
водачи 
нарушители 
няма да има

Главен комисар  
Пламен Николов 
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„Народен приятел“
ни век и сега „Народен прия-
тел“. Изключително отго-
ворно и задължаващо е да 
пазиш, отстояваш и преда-
ваш традицията напред.

Няма нищо по естествено 
две вековни издания да вървят 
заедно, както сега това се 
случва.

Малко са градовете, които 
могат да се похвалят като 
Айтос, че ревниво пазят 
вестника си и марката „На-
роден приятел“. Сега като 
четох историята около 
изложбата му разбрах каква 
съкровищница е той, достой-
на за музей на вестникар-
ството, хроникьор през го-
дините на живота на града 
и общината, пазител на ис-
тории, през неговия поглед 
можете да видите как се е 
променял градът. Знаете, че 
ако не го е писал „Народен 
приятел“, значи не е било.

Нищо, че има Фейсбук, 
знаете че само писаното 
остава. 

Заедно с парк „Славеева 
река“, с Орела, Трите братя, 

Генгера, Филип Кутев имате 
и още една емблема – „Народен 
приятел“, пазете го, учете 
децата си да го търсят и 
доверяват, независимо дали 
ще е на хартия, или в елек-
тронен вариант.

„Черноморски фар“ ви 
благодари, че вървим заедно 
по пътя към читателите и 
заедно търсим нови предиз-
викателства и работим за 
истината.

Пожелавам ви много верни 
читатели и през второто 
столетие“, заяви главният 
редактор на „Черноморски 
фар“ Силвия Шатърова.

Добри и интересни случки 
от живота на вестника 
разказаха художничката 
Димитрина Желева, дирек-
торката на Народно чита-
лище „Васил Левски 1969“ 
Цветелина Драгиева.

Вечерта на специално 
парти бяха наградени рабо-
тилите през годините във 
вестника – Василка Кръсте-
ва, Радка Капралова, Николай 
Попов, Минка Владимирова, 

Катя Костадинова и фото-
графъот Мариус Грънчаров.

На срещата дойдоха и 
кметовете Николай Марков, 
Митко Митев, Ивелин Йор-
данов, Васил Едрев. Местна-
та власт се явява издател 
на общинското издание.

Поздравителен адрес бе 
изпратен от СБЖ, грамота 
за верен приятел бе връчена 
на изданието.

А доброто настроение на 
всички повдигнаха бардове-
те Иван Ненков и Татяна 
Йотова.

Празничната торта бе 
разрязана от всички рабо-
тещи в през годините в 
медията.

„Народен приятел“ бр. 9, 1924 г.          ФОТО: АРХИВ

Местната власт в лицето на кмета Васил Едрев, заместника му 
Калоян Калоянов и бившия кмет Митко Митев    ФОТО: ТОДОР СТАВРЕВ

Почетна грамота и плакет по случай юбилея за фотографа Мари-
ус Грънчаров                          ФОТО: ТОДОР СТАВРЕВ С диплом бе удостоена и Стефка Георгиева Благодарности и за Василка Кръстева

ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

Генералният консул на 
Република Турция в Бургас 
Толга Оркун бе домакин на 
коктейла по случай нацио-
налния празник на стра-
ната си. Турция празнува 
на 29 октомври 101 годиш-
нина от създаването на 
републиката от Мустафа 
Кемал Ататюрк.

Кметове, ректори на 
висши учебни заведения, 
бизнесмени от Бургас, 
Силистра, Търговище, 
Разград и Шумен пристиг-
наха за празника.

Генералното консулство на Република Турция с прием за националния празник 

Генералният консул на Република Турция в Бургас Толга Оркун (в средата) бе домакин на коктейла
ФОТО: ТОДОР СТАВРЕВ

Сред гостите бяха кметът на Бургас Димиър Николов (вдясно) 
и кметът на Карнобат Георги Димитров



Седмият опит! ГЕРБ-СДС бие 
Резултати. Двете ДПС-та изпревариха ПП – ДБ

ВОТЪТ ПО ОБЩИНИ 

Парламентарни 
избори 2024

ДАТА НА ИЗБОРИ
27 октомври 2024 г.

МЕСТА В 
ПАРЛАМЕНТА

240

Места, 
нужни за 
мнозинство

121
Електорален 

праг

4 %

НАСЕЛЕНИЕ
6.6 млн.

28 партии и 
коалиции  

и  
1 независим 

кандидат 
участваха в 

изборите

719 
избирателни 

секции 
бяха отворени 

в 57 държави

9353
бяха секциите 

с машинно 
гласуване 

в страната, а

157 
в чужбина

ИНФОГРАФИКА 
НСИ, ISTOCK/ЙОРДАН ГЕРГОВ

1.

2.

3.

4.

5.

6.

7.

8.

Разпределение

26.39%
Места в 
парламента

69

Разпределение

14.20%
Места в 
парламента

37

Разпределение

13.36%
Места в 
парламента

35

Разпределение

11.55%
Места в 
парламента

30

Разпределение

7.57%
Места в 
парламента

20

Разпределение

7.48%
Места в 
парламента

19

Разпределение

6.78%
Места в 
парламента

18

Разпределение

4.60%
Места в 
парламента

12

1.

2. 3. 4.
5. 6. 7. 8.

СИЛВИЯ ШАТЪРОВА

В седмия опит за прео-
доляване на политическа-
та криза и изборите за 
парламент в Бургас ГЕРБ-
СДС отново се утвърди 
като победител. Парти-
ята получи 28.70% от 
гласовете. Втората пози-
ция е за „Възраждане“, 
които взеха 12,61%, следват 
ДПС Ново начало с 11,91%, 
АПС с 10.36%, ПП-ДБ се 
нареждат на петото мяс-
то с 10.25%. След тях са 
БСП - Обединена левица 
със 7.80%, ИТН са получили 
6.25% и МЕЧ – 4.39. Изпад-
налият в последния момент 
играч – партия „Величие“ 
в Бургас е взела 4.025% от 
гласовете на избирателя. 

38,12% бе избирателна-
та активност. Избирателната активност този път бе по-висока             ФОТО: ТОДОР СТАВРЕВ
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ГЕРБ пробиха в Созопол

ГЕРБ-СДС пробиха в 
Созопол и за първи път са 
водеща политическа сила, 
следвани от БСП. Тради-
ционно това е общината, 
която е наричана червен 
бастион през последните 
години.

Кандидатът от Созопол 
Станислав Губеров има 808 
гласа личен вот, а Йордан 
Георгиев от БСП – 541.

Трета сила остава ДПС 
Ново начало, която е с 370 
гласа, а АПС – с 50. 

Местните нарекоха 
Новото начало хит на 
тези избори. 

В Поморие ГЕРБ-СДС водят,  
втори – ДПС Ново начало

Абсолютна победа на 
ГЕРБ-СДС в община Помо-
рие – 2205 гласа. Плътно 
зад нея се нарежда ДПС 
Ново начало – 1270 гласа, 
което автоматично я 
превръща във втора по-

литическа сила – изненад-
ващ резултат. Според 
източник на „Черноморски 
фар“, съществена роля в 
гласовете на ДПС Ново 
начало са изиграли по-мал-
ките населени места в 
общината – Дъбник, Стра-
цин, Гълъбец.

Веднага след тях по вот 
се нареждат „Възраждане“ 
с 1020 гласа, АПС – 1169 
гласа. 710 са отишли до 
урните, за да подкрепят 
ПП-ДБ. Основният поли-
топонент на ГЕРБ-СДС е 
в пъти назад по вот в 
черноморската община. 
Малко след тях са ИТН с 
518 гласа. Столетницата 
БСП е успяла да привлече 
към себе си 460 гласа. „Меч“ 
и „Величие“ са съответно 
с – 361 и 280 гласа.

37,31% е била избира-
телната активност в 
община Поморие. В деня 
на вота – 27 октомври – до 
урните са отишли 8679 
избиратели, това сочат 
данните от 99,6% обрабо-
тени протоколи.

Убедителна победа на 
ГЕРБ-СДС в Камено и 
Приморско

850 гласоподаватели са 
дали вота си за ГЕРБ – СДС 
в община Камено, сочи 
справката, направена при 
окончателните резултати 
от изборния ден.

Втори, с 337 гласа, и 16% 
от гласовете са ПП „Въз-
раждане“, трети ДПС 
Ново начало – 11%. За тях 
са гласували 235 души. 
Четвърти в подредбата 
са БСП – Обединена левица 
с 222 гласа.

Едва 75 гласа или 3% е 
събрал вотът за АПС.

В община Камено от 
общо 9734 души, имащи 
право на глас, до урните 
отидоха 2543.

В Приморско ГЕРБ-СДС 
са първа политическа сила 
на изборите. За нея са гла-
сували 1107 души, втори са 
„Възраждане“ с 227 гласа, 
следват ДПС Ново начало 
с 207 гласа, ПП-ДБ имат 162, 
ИТН – 107, БСП – 92 гласа.

В Руен – ДПС на Доган 
спечели

В най-оспорваната об-
щина Руен –Алианс за пра-
ва и свободи води със 7200 
гласа пред ДПС Ново нача-
ло, които взимат 4000 
гласа, сочат данните.

Цял ден в тази община 
напрежението бе нажеже-
но до червено, двете по-
литически фракции на ДПС 
се замерваха с жалби до 
РИК за неправомерна аги-
тация и нарушения в из-
борния процес.

В общината дори гръм-
наха и заря по повод побе-
дата.

В Сунгурларе ДПС Ново 
начало разгроми хората 
на Доган

В Сунгурларе ДПС Ново 
начало печели убедително 
и с разгромяваща предни-
на, научи „Черноморски 
фар“. Там ДПС Ново начало 
получава 2547 гласа, а АПС 
– 700 гласа.

В Несебър: ГЕРБ – първи, 
„Възраждане“ – втори, 
третото място за  
Новото начало 

В Несебър ГЕРБ-СДС е 
първа политическа сила, 
за нея са гласували 20.67%, 
втора е Възраждане с 
16,61%, трети тук са ДПС 
Ново начало с 13,92%, БСП 
имат 11,70%, ПП-ДБ-9.34 
%, „Меч“ е с 6,15%, „Величие“ 
– с 5.50%

Общата избирателна 
активност в общината е 
била 38,20%.Машинният вот 

се затвърждава 
като предпоче-

тен
ФОТО: ТОДОР СТАВРЕВ



отново в Бургаска област Кметът Димитър Николов:  

Искам България 
да има перспектива

ДПС – Ново начало, Бургас: 
Благодарим за доверието. Няма да го 
предадем
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СИЛВИЯ ШАТЪРОВА

„Аз гласувах за бъде-
щето и в утрешния ден 
жителите на Бургаска 
област да живеят още 
по-добре от днес, да се 
случват проектите, 
които ще направят ка-
чеството на живот по-

добро. Гласувах за млади-
те хора“, това заяви 
минути след като упраж-
ни правото си на глас 
кметът Димитър Нико-
лов и водач на листата 
на ГЕРБ-СДС.

„Като кмет искам 
утре България да се съ-
буди с перспектива, 
липсата на такава убива 
всякаква инициатива“, 
отговори на въпрос на 

„Черноморски фар“ 
Димитър Николов.

Веднага след като 
станаха ясни избор-
ните резултати, той 
благодари за довери-
ето на подкрепилите 

го във всяка една об-
щина.

Димитър Николов 
е на второ място 

по личен вот 
в страна-
та.

ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

Доказахме, че ДПС Ново 
начало е партия на хората. 
Хората, които не се делят 
по човешки характерис-
тики, а се обединяват в 
името на каузи и принци-
пи. Днес ДПС-Ново начало 
за първи път се заяви ка-
тегорично на политиче-
ската карта в общини 

като Бургас, Поморие, 
Царево, Несебър, Камено, 
Малко Търново, Средец, 
Карнобат, Приморско, 
Созопол, което е най-точ-
ният барометър, че е 
дошло време за ново нача-
ло. Най-верният компас е 
гласът на хората. Ще го 
следваме. Поемаме отго-
ворност! Днес Сунгурларе, 
Руен, Айтос избраха сме-
лостта пред лицето на 

страха. Днес всички вие, 
жителите на област Бур-
гас, избрахте ДПС-Ново 
начало да бъде трета 
политическа сила в региона. 
Показахте, че припозна-
вате като свои програма-
та и приоритетите ни. 
Ще ги изпълняваме заедно. 
Поклон пред вас. Благода-
рим ви за доверието. Няма 
да го предадем. Имате 
думата ни!

ИНФОГРАФИКА 
РИК/ЙОРДАН ГЕРГОВ
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СИЛВИЯ ШАТЪРОВА

При 100% окончател-
ни резултати прогнози-
те сочат, че 14-те бур-
гаски депутати ще бъдат 
следните: четири ман-
дата ще имат от ГЕРБ-
СДС, като това са Дими-
тър Николов, Жечо 
Станков, Любен Дилов-
син, Галя Василева. Още 
по време на кампанията 
лидерът на партията 
Бойко Борисов заяви, че 
водачът Димитър Ни-
колов ще остане в Бургас 
като кмет и така на 
негово място влиза Ан-
дрей Рунчев. Т.е. при ГЕРБ 
няма да има никакви 
нови лица извън позна-
тите от последния 
парламент.

Втората политическа 
сила – „Възраждане“, 
взима два мандата – де-
путати ще са Цончо 
Ганев и Борис Аладжов, 
които и досега са депу-
тати. Възможно е Ганев 
да предпочете да влезе 
от 23 МИР-София, както 
и в предния мандат. 
Така в 51-вият парламент 

ще влезе съветникът 
Александър Койчев.

Хитът в Бургаски 
регион – ДПС Ново нача-
ло. Тук изборната вър-
тележка с мандатите 
и лицата ще е най-голя-
ма. Фракцията взима два 
мандата. След водача 
Исмаил Осман е бившият 
вътрешен министър 
Калин Стоянов, той 
най-вероятно ще влезе 
от 26 -и МИР-София 
област, третият след 
него е Хюсеин Хафъзов, 
който влиза  и от Сливен 
и е възможно да предпо-
чете Сливенския регион. 
Така ролетката стига 
до четвъртата – Мирем 
Дервиш, която обаче 
може да бъде пренареде-
на от Татяна Арнаудова, 
която има 1435 личен 
вот. Така най-вероят-
ните депутати от 
Бургас ще са Исмаил 
Осман и Татяна Арнау-
дова, която е заместник-
кмет от Сунгурларе.

Двама депутати ще 
имат и основните им 
опоненти от  АПС. Това 
е водачът Джевдет Ча-
къров, който е възмож-

но да влезе от Силистра, 
където също води, така 
след него влиза  Севим 
Али, и третият – Ешереф 
Ешереф. 

Най-голяма е драмата 
при ПП-ДБ, които вкар-
ват само един депутат 
– водача Явор Божанков. 
Вторият – Димитър 
Найденов, който с голям 
личен вот и от Бургас, 
се прощава с парламен-
та, ако Божанков не 
получи мандат от друг 
регион. 

От БСП влиза един-
ствено водачът Петър 
Кънев, подобна е ситуа-
цията с ИТН, които 
вкарват Тошко Йорданов, 
а МЕЧ – малко известни-
ят Венцислав Петков. В 
последната минута 
изпадна един депутат 
от „Величие“, след като 
29 гласа не достигнаха 
на партията в национа-
лен мащаб да прескочи 
бариерата. Така Любиша 
Блажевски няма да е 
депутат от Бургас. 
Мандатът от „Величие“ 
най-вероятно отиде при 
АПС, които  се похвали-
ха с още един депутат. 

Изборна рулетка, кои влизат 
в 51-вото НС от Бургас 

Кандидатите от ДПС – Ново начало                      ФОТО: ПРЕСЦЕНТЪР
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Подкрепа. Избирателите в областта – разделени по средата

ИЗБОРИ 2024

ГЕОРГИ РУСИНОВ

Четири от осемте пар-
тии в новото Народно 
събрание може да се каже, 
че разчитат повече на 
преференциален вот, ко-
гато се отнася до избира-
телите им в Бургас. При 
останалите четири по-
скоро гласоподавателите 

им избират партията и 
вотът без ясно изявена 
преференция е по-голям. 

При ИТН също бройката 
на партийния вот е по-
голяма от личния – 4514 
срещу 4105 от общо 8619 
гласа. 

За разлика от АПС, къ-
дето партийната повеля 
винаги е по-важна, то в ДПС 

Ново начало става ясно, че 
личният вот е по-голям 
като процент от тези, 
които не са избрали мажо-
ритарна подкрепа за няко-
го. От 15 613 гласували за 
ДПС-НН 8159 са с преферен-
ции, а 7454 без. При АПС 
везната е много наклонена 
към подкрепа единствено 
за партията – 11 258 гласа 

и едва 2323 с личен вот. 
Резултатът на „Въз-

раждане“ в Бургас също е 
повече партиен – 10 152 не 
са отбелязали преференция 
за никого, докато 6381 са 
го направили. Ситуацията 
в МЕЧ е сходна – 2089 с личен 
вот срещу 3662 без.

Следващите три поли-
тически сили са с по-голям 

преференциален вот. При 
ГЕРБ-СДС от 37  634 общо 
гласа, 22 678 са с преферен-
ция, а 14 956 без. Тук е от-
личникът Димитър Нико-
лов с рекордните си 9166 
лични гласа. 

При ПП/ДБ 7122 са си 
избрали своя кандидат от 
листата, а останалите 
6314 – не са успели. И при 

БСП „Обединена левица“ 
преференциите са повече 
от партийния вот – 6122. 
4060 не са подкрепили ни-
кого от редиците им. 

За „Величие“, които не 
влизат в 51-вото НС, са 
гласували 5278 души във 2 
МИР-Бургас. 2109 от тях 
са посочили преференция, 
а останалите 3169 – не.

Личен срещу партиен вот в Бургас

ГЕОРГИ РУСИНОВ

На избори в Бургас 
винаги има няколко сил-
но изявени личности, 
които събират силен 
личен вот. За пръв път 
като кандидат за депу-
тат участва дългого-
дишният отличник на 
Бойко Борисов в Бургас 
– кметът Димитър 
Николов. Той е и с най-
много събрани преферен-
ции – 9166, което пред-
с т а в л я в а  1 / 4  о т 
гласовете за коалицията 
ГЕРБ-СДС в областта. 

Втори с най-голяма 
лична подкрепа е Жечо 
Станков. За бившия 
заместник-министър по 
енергетика са гласували 
3079 души. 

На третото място 
Цончо Ганев задминава 
друг силен преференциа-
лен играч Димитър 
Найденов, който на 
предходни избори е съ-
бирал много повече гла-
сове. Сега обаче водачът 
на „Възраждане“ получа-
ва подкрепата на 2791 
избиратели, докато 
вторият в листата на 
ПП/ДБ – на 2501. 

От „Величие“, които 
минаха 4% в Бургас, но не 
влизат в парламента, в 
бургаските им редици 

Любиша Блажевски е с 
671 лични гласа. Силен 
резултат прави Тошко 
Йорданов от ИТН, кой-
то води листата им във 
2 МИР-Бургас. За него са 
гласували 2372 избира-
тели. 

При ДПС Ново начало 
първият – Исмаил Осман 
е с 550 гласа, а бившият 
вътрешен министър 
Калин Стоянов – с 1896. 
Повече от третия – Хю-
сеин Хафъзов, с 277 
преференции са четвър-
тата и петата в листа-
та – Мирем Дервиш – 908 
и Татяна Арнаудова – 
1435.

Във „Възраждане“ – 
добър резултат прави и 
четвъртата в листата 
Звезделина Каравело-
ва, която събира 664 
гласа подкрепа за себе си. 
Повече от третия – 
Александър Койчев с 
299 и втория – Борис 
Аладжов с 536. 

АПС запазва полити-
ката да не се разчита на 
преференциален вот при 
тях и листата да се 
подрежда изцяло от 
партийните функцио-
нери. Със сходни резул-
тати са първите чети-
рима в листата. Джевдет 
Чакъров – 252, Севим 
Али – 301, Ешереф Еше-
реф – 208 и Фатме Ра-

мадан – 276.
Новата партия в 51-

вия парламент МЕЧ в 
Бургас е с представител 
от Плевен. Венцислав 
Петков, който бе в ре-
диците на ИТН и депутат 
в едно от предходните 
Народни събрания е по-
лучил 1016 преференции. 

При ГЕРБ-СДС силен 
резултат още правят 
седмият и десетият в 
листата. Стоил Яков 
е получил 1524 лични 
гласа, а Атанас Пъчков 
– 1036. Третият – Любен 
Дилов, е с 833, следван 
от Галя Василева – 1024, 
Андрей Рунчев – 648 и 
Станислав Губеров – 808.

Водачът на ПП/ДБ във 
2 МИР-Бургас Явор Бо-
жанков е с 1697 префе-
ренции, докато този на 
БСП „Обединена левица“ 
Петър Кънев е с 577. 
При широката червена 
коалиция отново добър 
личен резултат показва 
Тодор Байчев – 1080 
гласа. Четвъртият – 
Йордан Петков от 
Созопол, получава близо 
400 гласа повече от тре-
тия, Живко Табаков – 984 
срещу 588. Айтозлийка-
та Даниела Алакушева, 
която е шеста в листа-
та, събира 31 гласа над 
петия – Явор Костов, 
съответно 432 и 401. 

КОИ СА ОТЛИЧНИЦИТЕ НА ЛИЧНИЯ 
ВОТ В БУРГАСКА ОБЛАСТ?

О Б Я В А 

На основание чл.35, ал.1 от Закона за общин-
ската собственост, чл.90 от НРПУРОИ, Решение № 
119/26.09.2024г., прието на 12-то заседание на 
Общински съвет – Сунгурларе и Заповед № 599/ 
24.10.2024г. на Кмета на Община Сунгурларе се 
обявява публичен търг с явно наддаване за про-
дажба на недвижими имоти – частна общинска 
собственост, както следва:

1.Недвижим имот с площ 1214 кв.м. ведно с 
построената в имота едноетажна сграда с площ 87 
кв.м. и изба с площ 21 кв.м., съставляващ УПИ Х 
в кв.1 по ПУП на с.Лозица, актуван с акт за частна 
общинска собственост № 4134/ 15.06.2020г.

Начална тръжна 13368.00 лв. (тринадесет хиляди 
триста шестдесет и осем лева) без ДДС.

2.Терен с площ 692 кв.м., съставляващ УПИ 
ІІІ в кв.11 по ПУП на с.Черница, актуван с акт за 
частна общинска собственост № 4362/ 01.07.2024г.

Начална тръжна 5076.00 лв. (пет хиляди седем-
десет и шест лева) без ДДС.

3.Терен с площ 1538 кв.м., съставляващ УПИ ХІV 
в кв.39 по ПУП на с.Везенково, актуван с акт за 

частна общинска собственост № 2341/ 29.05.2009г.
Начална тръжна 13088.00 лв. (тринадесет хиляди 

осемдесет и осем лева) без ДДС.
4.Терен с площ 916 кв.м., съставляващ УПИ ІV 

в кв.5 по ПУП на с.Костен, актуван с акт за частна 
общинска собственост № 4318/ 18.01.2023г.

Начална тръжна 7795.00 лв. (седем хиляди 
седемстотин деветдесет и пет лева) без ДДС.

В търга могат да участват физически и юриди-
чески лица.

Търгът ще се проведе на 20.11.2024г. от 10:30 
часа в заседателната зала на Общината, І-ви етаж/
над партер/.

Тръжната документация съдържа: заявление за 
участие, декларации -2 броя, проекто – договор, 

копие от скица, копие от акт за собственост, 
копие от лицензирана оценка, копие от заповедта 
за търга, копие от решение на Общинския съвет 
и копие от данъчна оценка.

Цената на един комплект тръжни документи е 
0,2 % от стойността на началната тръжна цена на 
обектите, не по-малко от 50 лв. без ДДС, съгласно 
приложение по чл. 47, раздел ІІІ точка 2 от Наред-
ба за определяне и администриране на местните 
такси и цени на услуги на територията на Община 
Сунгурларе, платими в касата на Общината и се 
получават в стая № 23, І-ви /над партер/ етаж на 
Община Сунгурларе.

Депозитната вноска за участие в търга е 20% 
от началната тръжна цена на имота, т.е.:

- за недвижим имот по т.1 – 2673,60 лв.

- за недвижим имот по т.2 – 1015,20 лв.
- за недвижим имот по т.3 – 2617,60 лв.
- за недвижим имот по т.4 – 1559,00 лв.,
и се внася в касата на Общината или по банков 

път по сметка BG 86 UNCR 70003321757314, 
Уникредит Булбанк АД: UNCRBGSF.

Документи за участие в търга се приемат до 
12.00 часа на 19.11.2024 г. в деловодството на 
Община Сунгурларе, партерен етаж, в запечатан 
непрозрачен плик, адресиран и подпечатан.

Собствеността върху предмета на търга се прехвърля 
след окончателното заплащане на предложената 
цена, данък прехвърляне – съгласно чл. 35 ал. 2 
от НОРМДТ на Община Сунгурларе, стойността на 
разходите, направени от Общината за изготвянето 
на оценките, платими в седемдневен срок от 
датата на получаване на писмено уведомление, 
с което се предлага на участника спечелил търга 
сключване на договор.

За справки отдел „Общинска собственост“
Община Сунгурларе
тел: 05571/52-95

Димитър Николов
9166 преференции

Жечо Станков
3079 преференции

Димитър Найденов
2501 преференции

Калин Стоянов
1896 преференции

Любиша Блажевски
671 преференции

Цончо Ганев
2791 преференции

Тошко Йорданов
2372 преференции

Венцислав Петков
1016 преференции
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Три юбилея празнува 
Айтос на Димитровден

Предизборната кам-
пания и тази година 
не попречи на тра-

диционно празничния за 
община Айтос месец ок-
томври. Много и различ-
ни бяха концертите, 
спектаклите, изложбите 
и патриотичните проя-
ви, организирани от Об-
щина Айтос, културните 
институции, училищата 
и детските градини. 

През 2024 г. Айтос праз-
нува три знакови юбилея 
– 180 години от изгражда-
нето на храм „Св. Димитър“, 
30 години от обявяването 
на Димитровден за праз-
ник на Айтос и 100 години 
от първия брой на вест-
ник „Народен приятел“.

Кулминацията на праз-
ничните прояви беше на 
25 октомври. Невена 
Цонева и Баш Бенд с голям 
концерт събраха стоти-
ци на площад "Свобода", 
фойерверки осветиха 
небето над Айтос в очак-
ване на Димитровден. В 
деня за размисъл, навръх 
празника, в обновения храм 
"Св. Димитър" Тържест-
вена света литургия 
отслужиха архимандрит 
Димитрий – протосингел 
на Сливенска света мит-
рополия, и енорийски 
свещеник Ромил Георгиев 
в съслужение със свеще-
ници от епархията. С 
иконата на покровителя 
на града – св. Димитър 

Солунски, литийно шест-
вие тръгна от храма към 
централния градски пло-
щад, където беше отслу-
жен молебен за здравето 
и благоденствието на 
айтоското гражданство.

За да изпълнят ритуала 
за издигане на знамената, 
на площада с тържествен 
строй дойдоха кметът 
Васил Едрев и гвардейци-
те на СУ „Христо Ботев“, 
с ръководител Атанас 
Маринов. Сред айтозлии 
бяха зам.-кметовете на 
община Айтос Мариана 
Димова и Калоян Калоянов, 
председателят на Об-
щински съвет – Айтос 
Красимир Енчев, общински 
съветници и представи-
тели на общински и дър-
жавни институции.

Кметът Васил Едрев 
честити празника на 
гражданите и очерта 
постигнатото от Общи-
ната за последната една 

година. „По традиция, на 
този ден правим равно-
сметка – какво постиг-
нахме за една година – от 
Димитровден до Дими-
тровден? Заставам пред 
Вас не да правя отчет, а 
за да ви уверя, че въпреки 
трудното време, всеки 
ден от тази една година 
е бил посветен на грижа-
та за Айтос и айтозлии. 
Обновяваме квартали, 
улици и общински пъти-

ща. Имаме добро образо-
вание, здравеопазване, 
социални услуги. В учеб-
ните и детските заведе-
ния са осигурени прекрас-
ни условия за обучение и 
възпитание на децата. 
Изпълняваме инфраструк-
турни проекти за десет-
ки милиони лева. Всички 
те – съобразени с Вашите 
желания и искания. Искам 
да Ви уверя, че общинска-
та администрация рабо-

ти на пълни обороти. 
Използваме всички въз-
можности, за да инвести-
раме в родният град и в 
населените места“, каза 
още в празничното си 
обръщение към айтозлии 
кметът.

Специални поздрави за 
празника кметът Васил 
Едрев и айтозлии полу-
чиха от Президента на 
РБ Румен Радев, от дър-
жавни, общински и кул-

турни институции, ев-
родепутати и десетки 
общини от областта и 
страната.

По повод 100-годишни-
ната на айтоското пе-
чатно издание, на праз-
ника кметът удостои 
вестник „Народен приятел“ 
с Почетен плакет „За 
достоен принос към ду-
ховната култура“. С ай-
тоски дух и празнично 
настроение площада из-
пълниха младите танцьо-
ри от ДТС "Тракийче" при 
СУ "Христо Ботев" с 
ръководител Росица Ка-
връкова. Изненадата 
тази година беше спек-
такълът, който подари-
ха на гражданите и гос-
тите танцьорите от 
Ансамбъла за народни 
песни и танци „Пазарджик“ 
с главен художествен 
ръководител Атанас 
Чолаков.

НП

Спокоен и отлично 
организиран от общин-
ската администрация 
беше изборният ден в 
Айтос. Както винаги, 
противоречиви бяха ре-
акциите при обявяване на 
изборните резултати. 
Предвид повтарящата се 
за седми път процедура, 
фокусирахме се върху вота 
на айтозлии за деветте 
партии и коалиции в об-
щина Айтос, с претенции 
за 51 НС

С 3290 гласа ГЕРБ кате-
горично изпревари втория 
в класирането с над 1300 
гласа. АПС получи довери-
ето на 1938 избиратели, 
а ДПС - Ново начало събра 
1051 гласа. Окончателни-
те резултати показват, 
че в Айтос, Коалиция 
ГЕРБ-СДС има по-висок 
резултат от двете партии 
взети заедно.

Резултатът на чет-
въртата политическа 
партия в класацията на 

община Айтос – „Възраж-
дане“, е 661 гласа. Петото 
място е за „БСП-Обедине-

на левица“ – 611 гласа. ПП 
ИТН държи шестата 
позиция с 389 гласа, сед-

мото място е за Коалиция 
ПП-ДБ – 367 гласа. ПП МЕЧ 
получи 320 гласа в община 

Айтос, за „Величие“ са 
гласували 276 избиратели. 

НП

Убедителна победа на ГЕРБ в община Айтос

Кметът и 
гвардейците

Молебен за здравето и благоденствието на айтоското граж-
данство

Усмивки в СИК 7 В СИК 14      ФОТО:НП

ДТС „Тракийче“
ФОТО: НП
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СДРУЖЕНИЕ С НЕСТОПАНСКА ЦЕЛ 
«МЕСТНА ИНИЦИАТИВНА ГРУПА – АЙТОС»

ОБЯВА
за прием на проектни предложения за предоставяне на 

безвъзмездна финансова помощ 
по Стратегията за Водено от общностите местно 

развитие на СНЦ „МИГ-Айтос” 
от Програма за развитие на селските райони за периода 

2014 – 2020 г.

ПРОЦЕДУРА ЗА ПОДБОР НА ПРОЕКТНИ ПРЕДЛОЖЕНИЯ 
С НЯКОЛКО КРАЙНИ СРОКА ЗА КАНДИДАТСТВАНЕ 

BG06RDNP001-19.821 МИГ АЙТОС-МЯРКА 7.2. 
„ИНВЕСТИЦИИ В СЪЗДАВАНЕТО, ПОДОБРЯВАНЕТО 

ИЛИ РАЗШИРЯВАНЕТО НА ВСИЧКИ ВИДОВЕ МАЛКА ПО 
МАЩАБИ ИНФРАСТРУКТУРА“

1. Цел на процедурата за безвъзмездна финансова 
помощ:

Подобряване на качеството на живот и на услугите за 
местните общности.

Процедурата за безвъзмездна финансова помощ се реа-
лизира с финансова подкрепа на Европейския земеделски 
фонд за развитие на селските райони.

2. Допустими кандидати:
• Община Айтос– за всички допустими дейности и разходи.
•  Юридически лица с нестопанска цел – за дейности, 

свързани със социалната и спортната инфраструктура, об-
разованието и културния живот;

• Читалища – за дейности, свързани с културния живот.
Важно! 
Kaндидатите трябва да имат седалище и адрес на управление 

на територията на МИГ-Айтос.

3. Допустими дейности:
· Строителство, реконструкция и/или рехабилитация на 

нови и съществуващи общински пътища, улици, тротоари, 
и съоръженията и принадлежностите към тях;

• Изграждане и/или обновяване на площи за широко 
обществено ползване, предназначени за трайно задоволяване 
на обществени потребности;

• Изграждане, реконструкция, ремонт, оборудване и/или 
обзавеждане на социална инфраструктура за предоставяне на 
услуги, които не са част от процеса на деинституционализация 
на деца и възрастни, включително транспортни средства;

• Реконструкция и/или ремонт на общински сгради, в 
които се предоставят обществени услуги, с цел подобряване 
на тяхната енергийна ефективност.

• Изграждане, реконструкция, ремонт, оборудване и/или 
обзавеждане на спортна инфраструктура;

• Изграждане, реконструкция, ремонт, реставрация, закупу-
ване на оборудване и/или обзавеждане на обекти, свързани с 
културния живот, включително мобилни такива, включително 
и дейности по вертикалната планировка и подобряване на 
прилежащите пространства;

• Реконструкция, ремонт, оборудване и/или обзавеждане на 
общинска образователна инфраструктура с местно значение.

4. Допустими разходи:
1. строителство, реконструкция, рехабилитация, изграж-

дане, обновяване, ремонт и/или реставрация на сгради и/или 
помещения и/или друга недвижима собственост, съгласно 
допустимите за подпомагане дейности;

2. закупуване на нови транспортни средства, оборудване 
и обзавеждане до пазарната им стойност, вкл. чрез финансов 
лизинг, съгласно допустимите за подпомагане дейности;

3. придобиване на компютърен софтуер, патентни и ав-
торски права, лицензи, регистрация на търговски марки, до 
пазарната им стойност;

4. разходи, свързани с проекта, в т.ч. разходи за хоно-
рари за архитекти, инженери и консултанти, консултации 
за икономическа и екологична устойчивост на проекта, 
извършени, както в процеса на подготовка на проекта преди 
подаване на заявлението за подпомагане, така и по време 
на неговото изпълнение, които не могат да надхвърлят 12 
на сто от общия размер на допустимите разходи по проект, 
включени в т. 1, 2 и 3. 

Разходите за консултации, включени в рамките на допусти-
мите разходи по т.4 не следва да надхвърлят 5% от стойността 
на допустимите разходи по т.1, 2 и 3.

Транспортни средства са допустими за закупуване само 
за дейности по т.3 и т.6 от раздел 13.1 Допустими дейности. 
Транспортните, включително превозните средства следва да 
се използват за целите на инвестицията.

Разходите за ДДС са допустими в случаите, когато не 
подлежат на възстановяване в съответствие с националното 
законодателство в областта на ДДС.

5. Период за прием и място на подаване на проектните 
предложения: 

Процедура на подбор на проекти е с 3 начални срока за 
прием и 3 крайни срока за кандидатстване, както следва: 

Втори прием: Начална дата за подаване на проектните 
предложения: 29.10.2024 г. Краен срок за подаване на про-
ектните предложения: 02.12.2024 г., 23.59 часа

Трети прием – при наличие на остатъчни средства след 
втори прием: Начална дата за подаване на проектните пред-
ложения: 04.03.2025 г. Краен срок за подаване на проектните 
предложения: 07.04.2025 г., 23.59 часа

В рамките на определения срок за съответния прием 
кандидатите могат да подават своите проектни предложения 
само по електронен път, чрез ИСУН 2020 на следния интернет 
адрес: https://eumis2020.government.bg.

Важно!
В случай, че няма наличен финансов ресурс за трети прием 

за кандидатстване, процедурата ще бъде прекратена.
Всяко проектно предложение, което е подадено след обя-

вения краен срок не подлежи на оценка и ще бъде отхвърлено.

6. Бюджет на процедурата:.
Общият размер на безвъзмездната финансова помощ по 

настоящата процедура е 249 938,00 (двеста четиридесет и девет 
хиляди деветстотин тридесет и осем лева и 0 стотинки) лева.

7. Минимален и максимален размер на финансовата 
помощ за конкретен проект:

• Минималният размер на допустими разходи и на без-
възмездната финансова помощ за конкретен проект е 20 
000,00 лева 

• Максималният размер на допустимите разходи и на 
безвъзмездната финансова помощ за конкретен проект е 
391 000,00 лева 

• Финансовата помощ е в размер 100 на сто от общия 
размер на допустимите за финансово подпомагане разходи 
за проекти, които след извършване на инвестицията не 
генерират нетни приходи;

• В случаите, когато размерът на допустимите разходи по 
инвестициите е в размер до 50 000 евро ( превалутирани в 
лева при курс 1,9558 лева за 1 евро = 97 790,00 лева) за 
един обект, който е с установен потенциал за генериране 
на приходи се предвижда финансиране в размер на 100 %;

• Размерът на финансовата помощ за проекти, които след 
извършване на инвестицията ще генерират нетни приходи се 
определя въз основа на анализ „разходи-ползи” (финансов 
анализ), изготвен по образец, утвърден от изпълнителния 
директор на ДФЗ. Разликата между пълния размер на до-
пустимите за финансово подпомагане разходи и размера 
на финансовата помощ определен въз основа на анализ 
„разходи-ползи“ се осигурява от кандидата, като участието 
му може да бъде само в парична форма.. 

• При изпълнението на проект, включващ само нестопан-
ски дейности и изпълняван от лице, регистрирано по реда на 
Закона за юридическите лица с нестопанска дейност или по 
Закона за народните читалища не се прилагат чл.107 и 108 
от Договора за функциониране на Европейския съюз.

8. Критерии за избор на проектни предложения и 
тяхната тежест:

Критерии за избор на проекти Точки
1. Дейностите по проекта се осъществяват :
– на територията на населено място/населени места 
с общо население до 500 дущи – 20 т.
– на територията на населено място/населени места 
с общо население от 501 до 1500 дущи – 25т.
– на територията на населено място/населени 
места с общо население над 1501 дущи – 30 т.
по данни на НСИ към 31.12. на годината, предхож-
даща годината на кандидатстване.

30

2. Проектът предлага нови инициативи за пови-
шаване на качеството на живот в района 10

3. Интервенциите по проекта са за обект от кул-
турна и/или, спортна и/или обществена значимост 
за територията

10

4. Кандидатът е община 4
5. Кандидатът е Юридическо лице с нестопанска 
цел или Читалище 6

6. Кандидатът не е получавал подкрепа от Общността 
за същата дейност по други програми 5

7. Дейностите по проекта са за облагородяване на 
градска среда за уязвими групи от населението 10

8. Дейностите по проекта включват изграж-
дането на достъпна инфраструктура за хора с 
увреждания

10

9. Проектът включва дейности с позитивен принос 
към околната среда
– над 30 % – от инвестициите са насочени към 
дейности, опазващи околната среда – 3 т.
– над 50 % от инвестициите са насочени към 
дейности, опазващи околната среда – 5 т

5

10. Проектът предвижда използването на местни 
доставчици на стоки и/или услуги 5

11. Проекта ще създаде работни места при изпъл-
нение на допустимите дейности /ще бъде наемана 
местна работна ръка:
- до 2 – 2 т.
- над 2 души – 5 т.

5

ОБЩО 100

Важно!
За да бъде предложено за финансиране едно проектно 

предложение, общата крайна оценка на етап техническа и 
финансова оценка трябва да е равна на или по-голяма от 
20 точки.

9. Начин на подаване на проектните предложения:
Проектните предложения по настоящата процедура 

за подбор на проекти, следва да бъдат подадени само по 
електронен път с Квалифициран електронен подпис (КЕП ) 
като се използва Информационната система за управление 
и наблюдение на средствата от ЕС в България (ИСУН 2020 
) – https://eumis2020.government.bg

Кандидат в процедура може да задава въпроси и иска 
допълнителни разяснения по документите на условията за 
предоставяне на безвъзмездна финансова помощ в срок до 
три седмици преди изтичането на срока за кандидатстване по 
съответния прием на следния електронен адрес: mig_aytos@abv.bg

Писмени разяснения ще бъдат дадени в 10-дневен срок 
от получаване на искането, но не по-късно от две седмици 
преди изтичането на срока за кандидатстване. 

С оглед осигуряване равнопоставено третиране на канди-
датите, МИГ-Айтос няма да дава разяснения, които съдържат 
становище относно качеството на конкретно проектно пред-
ложение. Разяснения се дават по отношение на условията 
за кандидатстване и са задължителни за всички кандидати.

Въпросите и разясненията ще бъдат публикувани на ин-
тернет страницата на МИГ – Айтос: http://mig-aytos.com/bg/ 
и на https://eumis2020.government.bg

10. Лице,/а за контакт и място за достъп до подробна 
информация:

Лице за контакт: Марияна Саваклиева – Изпълнителен 
директор на СНЦ «МИГ-Айтос» 

Адрес: гр. Айтос, област Бургас, ул. «Васил Левски» № 2
Телефон: 0882461304
Адрес на електронна поща: mig_aytos@abv.bg

Пълният пакет документи по процедурата (Условия за 
кандидатстване, Условия за изпълнение и приложенията към 
тях) са публикуван на следните интернет адреси: http://mig-
aytos.com/bg/ и на сайта на ИСУН 2020 – https://eumis2020.
government.bg

Споразумение за изпълнение на Стратегия за ВОМР 
№ РД50-146/21.10.2016

Сдружение с нестопанска цел «Местна инициативна 
група – Айтос»

п.к. 8500 град Айтос, община Айтос, област Бургас, 
ул.”Васил Левски” № 2 www.mig-aytos.com, 

моб.тел. +359 886 881 212; e-mail: mig_aytos@abv.bg

СДРУЖЕНИЕ С НЕСТОПАНСКА ЦЕЛ «МЕСТНА 
ИНИЦИАТИВНА ГРУПА – АЙТОС»

ОБЯВА
за прием на проектни предложения за предоставяне 

на безвъзмездна финансова помощ 
по Стратегията за Водено от общностите местно 

развитие на СНЦ „МИГ-Айтос” 
от Програма за развитие на селските райони за 

периода 2014 – 2020 г.

ПРОЦЕДУРА ЗА ПОДБОР НА ПРОЕКТНИ 
ПРЕДЛОЖЕНИЯ С НЯКОЛКО КРАЙНИ СРОКА ЗА 
КАНДИДАТСТВАНЕ BG06RDNP001-19.823 МИГ-

АЙТОС – МЯРКА 7.5. „ИНВЕСТИЦИИ ЗА ПУБЛИЧНО 
ПОЛЗВАНЕ В ИНФРАСТРУКТУРА ЗА ОТДИХ, 

ТУРИСТИЧЕСКА ИНФРАСТРУКТУРА“

1. Цел на процедурата за безвъзмездна финансо-
ва помощ:

Устойчиво развитие на територията чрез ефективно 
използване на местните ресурси.

2. Допустими кандидати:
Допустими кандидати по настоящата процедура са: 
• Община Айтос
• Юридически лица с нестопанска цел, регистрирани 

по ЗЮЛНЦ, със седалище и адрес на управление на 
територията на МИГ-Айтос. 

Подкрепят се само проекти на кандидати, които не 
действат като предприятиe по смисъла на чл.107 от ДФЕС 
и са за неикономически дейности, които след извършване 
на инвестицията не генерират нетни приходи. 

Получателите трябва да имат седалище и адрес на 
управление на територията на МИГАйтос.

3. Допустими дейности:
• Изграждане, реконструкция, ремонт, закупуване на 

оборудване и/или обзавеждане на туристически инфор-
мационни центрове; 

• Изграждане, реконструкция, ремонт, закупуване на 
оборудване и/или обзавеждане на посетителските центрове 
за представяне и експониране на местното природно и 
културно наследство; 

• Изграждане, реконструкция, ремонт, закупуване на 
оборудване и/или обзавеждане на центровете за изкуство 
и занаяти с туристическа цел;

• Изграждане, реконструкция, ремонт и закупуване 
на съоръжения за туристически атракции, които са свър-
зани с местното природно, културно и/или историческо 
наследство и предоставящи услуги с познавателна или 
образователна цел;

• Изграждане, реконструкция, ремонт и закупуване на 
съоръжения за туристическа инфраструктура (информа-
ционни табели и пътепоказатели за туристическите места 
и маршрути, съоръжения за безопасност, велоалеи и 
туристически пътеки).

Допустими са дейности извършвани на територията 
на МИГ-Айтос – територията на община Айтос, в рамки-
те на административните граници на общината.

4. Допустими разходи:
1. Изграждането, включително отпускането на лизинг, 

или подобренията на недвижимо имущество; 
2. Закупуването или вземането на лизинг на нови машини 

и оборудване, обзавеждане до пазарната цена на актива; 
3. Следните нематериални инвестиции: придобиването 

или развитието на компютърен софтуер и придобиването 
на патенти, лицензи, авторски права, търговски марки. 

4. Общи разходи, свързани с изброените по-горе, на-
пример хонорари на архитекти, инженери и консултанти, 
хонорари, свързани с консултации относно екологичната 
и икономическата устойчивост; 

Разходите по т. 4 не трябва да надхвърлят 12% от 
сумата на разходите по т. 1, 2 и 3. Разходите за консул-
тации, включени в рамките на допустимите разходи по 
т.4 не следва да надхвърлят 5% от стойността на допус-
тимите разходи. Консултациите включват: попълване на 
анализ-разходи-ползи (финансов анализ), извършване 
на предпроектни проучвания и окомплектоване на па-
кета от документи и консултантски услуги, свързани с 
изпълнението, и отчитане на дейностите по проекта до 
изплащане на помощта.

5. Период за прием и място на подаване на проект-
ните предложения: 

Процедурата на подбор на проекти е с 3 начални срока 
за прием и 3 крайни срока за кандидатстване, както следва: 

Втори прием: Начална дата за подаване на проектните 
предложения: 29.10.2024 г. Краен срок за подаване на 
проектните предложения: 02.12.2024 г., 23.59 часа

Трети прием – при наличие на остатъчни средства след 
втори прием: Начална дата за подаване на проектните 
предложения: 04.03.2025 г. Краен срок за подаване 
на проектните предложения: 07.04.2025 г., 23.59 часа

В рамките на определения срок за съответния прием 
кандидатите могат да подават своите проектни предложения 
само по електронен път, чрез ИСУН 2020 на следния 
интернет адрес: https://eumis2020.government.bg .

Важно!
В случай, че няма наличен финансов ресурс за трети 

прием за кандидатстване, процедурата ще бъде прекратена.

Всяко проектно предложение, което е подадено след 
обявения краен срок не подлежи на оценка и ще бъде 
отхвърлено.

6. Бюджет на процедурата:.
Общият размер на безвъзмездната финансова помощ 

по настоящата процедура е 24 486,12 (двадесет и че-
тири хиляди четиристотин осемдесет и шест лева и 12 
стотинки) лева.

7. Минимален и максимален размер на финансовата 
помощ за конкретен проект:

Минималният размер на допустимите разходи и на 
безвъзмездната финансова помощ за конкретен проект 
по Стратегията за ВОМР е 10 000, 00 лева. 

Максималният размер на допустимите разходи и на 
безвъзмездната финансова помощ за конкретен проект 
по Стратегията за ВОМР е 200 000, 00 лева.

Финансовата помощ е в размер 100 на сто от общия 
размер на допустимите за финансово подпомагане разходи 
за проекти, които след извършване на инвестицията не 
генерират нетни приходи.

8. Критерии за избор на проектни предложения и 
тяхната тежест:

Критерии Точки
1. Проекти за развитие на интегриран селски 
туризъм 

10

2. Дейностите по проекта се осъществяват извън 
общинския център 

20

3. Дейностите по проекта се осъществяват в 
общинския център 

25

4. Кандидатите са Юридически лица с несто-
панска цел 

10

5. Проектът включва дейности с позитивен принос 
към околната среда – над 30 % – от инвестициите 
са насочени към дейности, опазващи околната 
среда – 5 т. – над 50 % от инвестициите са насочени 
към дейности, опазващи околната среда – 10 т.

10

6. Кандидатът не е получавал подкрепа от Общ-
ността за подобна инвестиция

10

7. Проектът предвижда използването на местни 
доставчици на стоки и/или услуги

5

8. Проекта ще създаде работни места при 
изпълнение на допустимите дейности /ще бъде 
наемана местна работна ръка – от 1 до 5 души 
– 5 точки – над 5 души – 10 точки

10

ОБЩО 100

За да бъде предложено за финансиране едно проектно 
предложение, общата крайна оценка на етап техническа 
и финансова оценка трябва да е равна на или по-голяма 
от 20 точки (минимално допустима оценка за качество 
на проектните предложения).

9. Начин на подаване на проектните предложения:
Проектните предложения по настоящата процедура 

за подбор на проекти, следва да бъдат подадени само 
по електронен път с Квалифициран електронен подпис 
(КЕП ) като се използва Информационната система за 
управление и наблюдение на средствата от ЕС в България 
(ИСУН 2020) – https://eumis2020.government.bg

Кандидат в процедура може да задава въпроси и иска 
допълнителни разяснения по документите на условията 
за предоставяне на безвъзмездна финансова помощ в 
срок до три седмици преди изтичането на срока за кан-
дидатстване по съответния прием на следния електронен 
адрес: mig_aytos@abv.bg

Писмени разяснения ще бъдат дадени в 10-дневен 
срок от получаване на искането, но не по-късно от две 
седмици преди изтичането на срока за кандидатстване. 

С оглед осигуряване равнопоставено третиране на 
кандидатите, МИГ-Айтос няма да дава разяснения, които 
съдържат становище относно качеството на конкретно 
проектно предложение. Разяснения се дават по отноше-
ние на условията за кандидатстване и са задължителни 
за всички кандидати.

Въпросите и разясненията ще бъдат публикувани на 
интернет страницата на МИГ – Айтос: http://mig-aytos.
com/bg/ и на https://eumis2020.government.bg

10. Лице,/а за контакт и място за достъп до подробна 
информация:

Лице за контакт: Марияна Саваклиева – Изпълнителен 
директор на СНЦ «МИГ-Айтос» 

Адрес: гр. Айтос, област Бургас, ул. «Васил Левски» № 2
Телефон: 0882461304
Адрес на електронна поща: mig_aytos@abv.bg

Пълният пакет документи по процедурата (Условия за 
кандидатстване, Условия за изпълнение и приложенията 
към тях) са публикуван на следните интернет адреси: http://
mig-aytos.com/bg/ и на сайта на ИСУН 2020 – https://
eumis2020.government.bg

Споразумение за изпълнение на Стратегия за ВОМР  
№ РД50-146/21.10.2016

Сдружение с нестопанска цел «Местна инициативна 
група – Айтос»

п.к. 8500 град Айтос, община Айтос, област Бургас, ул.” 
Васил Левски ” № 2 www.mig-aytos.com, 

моб.тел. +359 886 881 212; e-mail: mig_aytos@abv.bg



Нов проект осигурява оборудване за посетителски център „Генгер“

III1 – 7 НОЕМВРИ 2024

За да популяризира мест-
ните природни забеле-
жителности, Община 

Айтос има готовност да 
кандидатства с проект 
„Закупуване на оборудване 
за дейността на Посети-
телски център "Генгер", гр. 
Айтос“. Възможност да 
получи безвъзмездна финан-
сова помощ по проекта е 
обявеният прием на про-
ектни предложения по 
Стратегията за Водено от 
общностите местно раз-
витие на СНЦ „МИГ-Айтос“, 
от Програма за развитие на 
селските райони за периода 
2014 – 2020 г. По този повод 
кметът Васил Едрев потър-
си одобрението на Общински 
съвет – Айтос на редовното 
му заседание на 30 октомври. 

Целта е природните 

красоти и забележително-
сти на Айтос и общината 
да бъдат представени пре-
димно в интернет прос-
транството със съвремен-
ни технически средства. По 
този начин в дейността на 
Посетителския център ще 
се включат нови и малко 
познати природни обекти, 
което ще повиши конкурен-
тоспособността на Айтос 
и региона като туристиче-
ска дестинация, пише още 
в докладната на кмета.

Една от идеите е закупу-
ване на дрон с цел събиране 
и дигитализация на инфор-
мацията за природните 
обекти под формата на 
цифрови снимки, видео кли-
пове, 360-градусови панора-
ми, виртуални разходки, 
въздушни снимки с дрон, 

словесно описание на обек-
тите. 

Съветниците бяха еди-
нодушни, че дейностите по 
проекта отговарят на 

приоритетите на Плана за 
интегрирано развитие на 
община Айтос 2021 – 2027 г. 
и са в съответствие с Про-
грамата за развитие на 

туризма на община Айтос. 
С мнозинство дадоха съгла-
сие Община Айтос да кан-
дидатства по процедура. На 
кмета беше възложено да 

подготви и представи не-
обходимите документи за 
кандидатстване пред СНЦ 
„МИГ-Айтос”.

НП

Община Айтос популяризира  
туристическите си забележителности

ОБЯВА
Професионална гимназия по 

селско стопанство „Златна нива“ 
град Айтос, ул. „Славянска“ № 50, 
продава стар използван паркет около 
95 кв.м. с дължина 25 см., ширина 
5 см., дебелина 2 см., на минимална 
цена 7.00 лв./кв.м. и стари чамови 
дъски за огрев около 4 куб.м. на 
минимална цена 40.00 лв./куб.м.

Телефон за справки: 
0888 206 682 

ОБЯВА
 за обществено обсъждане

   На основание чл.127, ал.1 от Закона за устройство на територията, 
Община Айтос чрез Мариян Георгиев Касабов съобщава на всички заинте-
ресовани физически и юридически лица, че на дата 25.11.2024 г. от 9:00 
часа в сградата на Община Айтос ще се проведе обществено обсъждане 
на проект за изменение на Общ устройствен план на Община Айтос в 
обхват: поземлени имоти с идентификатори 44817.95.5, 44817.95.6 и 
44817.95.7, местност „Свинарника“ в землището на с. Лясково, община 
Айтос, област Бургас.

З А П О В Е Д 
№ РД-08-741

гр. Айтос, 29.10.2024г.

На основание чл.44, ал.1, т.1 и ал.2 от ЗМСМА, чл.14, 
ал.7 от Закона за общинската собственост, чл.60, ал.1 
и ал.3, във връзка с чл.57, т.3 от Наредба за реда за 
придобиване, управление и разпореждане с общинско 
имущество, във връзка с Решение №34 на Общински 
съвет Айтос, обективирано в Протокол № 4, от заседание 
на ОбС-Айтос, проведено на 31.01.2024г., 

З А П О В Я Д В А М:
1.Откривам процедура за провеждане на публичен 

търг с явно наддаване за отдаване под наем, за срок от 
3 години на част от недвижим имот – публична общинска 
собственост, представляваща помещение №9, с площ 
18 кв.м, находящо се на втори етаж от масивна двуетажна 
сграда „Общински дом”, УПИ ХІ, кв. 15 по плана на с. 
Пирне, при граници на помещението: север – външен зид, 
изток – помещение №8, юг – коридор, запад – помещение 
№10, актуван с Акт за публична общинска собственост 
№ 652/09.05.2000г.

Помещението се отдава под наем на юридически 
лица с нестопанска цел за осъществяване на дейност в 
обществена полза за офис.

2. Дата и час на търга –20.11.2024г. от 9:30ч. в 
малката заседателна зала на Община Айтос.

3. Начална месечна тръжна цена – 25,20лв. /двадесет 
и пет лева и двадесет стотинки/ без ДДС.

4. Определям стъпка за наддаване – 2,00 лв. /два 
лева/ без ДДС.

5. Определям парична гаранция за участие в търга – 
500,00 лв. /петстотин лева/, която се внася в касата на 
Общината в Центъра за административно обслужване 
или по банков път: „Алианц Банк България”, ІBAN: BG 
27BUІN95613300447527, BІC: BUІNBGSF, в срок до 12:00ч. 
на 19.11.2024г. При внасяне на паричната гаранция 
за участие в търга по банков път, средствата следва 
да са постъпили по сметка на общината до 12:00ч. 
на 19.11.2024г. 

6. За обезпечаване изпълнението на задълженията 
по договора за наем паричната гаранция за участие в 
търга се трансформира като гаранция за изпълнение 
на договора за наем, която се възстановява след 
изтичане на срока на договора, при пълно и точно 
изпълнение на задълженията на наемателя, като не 
се начислява лихва. Условията и реда за задържа-
нето и възстановяването на паричната гаранция се 
уреждат в договора.

7. Утвърждавам 1 /един/ комплект тръжна документация 
за имота предмет на търга, съдържащ следните документи:

– Копие от заповед за насрочен търг;
– Заявление за участие – приложение №1; 
– Декларация за оглед на имота – приложение №2
– Декларация за условията на търга и проекто-дого-

вора – приложение №3;
– Декларация за съгласие за събиране, използване и 

обработване на лични данни – приложение №4;
– Тръжни условия;
– Копие от скица на имота; 
– Копие от АОС;
– Договор за наем /проект/;
8. Тръжната документация е на стойност 30.00 лв./

тридесет лева/ без ДДС, която се закупува до 16:00ч. на 
15.11.2024.г. в Центъра за административно обслужване 
в Общината.

9. Кандидатите следва да представят в запечатан 
непрозрачен плик до 12:00ч. на 19.11.2024г. в Центъра 
за административно обслужване в Общината следните 
документи:

9.1. Заявление за участие в търга – приложение №1; 
9.2. Декларация за оглед на имота – приложение №2;
9.3. Декларация за условията на търга и проекто-

договора – приложение №3;
9.4. Декларация за съгласие за събиране, използване 

и обработване на лични данни – приложение №4;
9.5. Документ за внесена парична гаранция за 

участие в търга;
9.6. Документ за закупена тръжна документация; 
9.7. Пълномощно с нотариална заверка на подписа 

конкретно-за имота, предмет на търга, когато се участва 
чрез пълномощник. Допустимо е пълномощното да не се 
постави в плика, а да се предаде на комисията на нейното 
заседание. На комисията се предоставя оригинал или 
заверено за вярност копие, като в този случай оригиналът 
се показва за сверка.

10. До участие в търга ще се допускат юридически 
лица с нестопанска цел за осъществяване на дейност 
в обществена полза. Върху плика, в който кандидатът е 
поставил необходимите документи за участие в търга се 
записва обекта на търга, наименованието на кандидата 
и ЕИК на юридическото лице.

11. Оглед на имота да се извършва всеки работен ден 
до 17:00ч. на 18.11.2024.г. с представител на Общината 
след представяне на платежен документ за закупена 
тръжна документация и предварителна заявка.

12. Начин на плащане: в 14-дневен срок от влизане 
в сила на заповедта за спечелил участник и преди под-
писването на договора спечелилият кандидат следва 
да внесе един месечен наем с ДДС и административна 
такса съгласно чл.39, ал.1 от Наредбата за определяне 
и администриране на местните такси и цени на услуги 
на територията на Община Айтос. 

Настоящата заповед да се обяви във вестник „Народен 
приятел”, електронната страница на Община Айтос и да 
се постави на информационното табло на Общината.

Контрол по изпълнение на заповедта ще упражнявам 
лично.

ВАСИЛ ЕДРЕВ
КМЕТ НА ОБЩИНА АЙТОС

ОБЩИНА АЙТОС
ОБЩИНСКА АДМИНИСТРАЦИЯ

Читалището в село Мъглен    ФОТО: НП

Посетителски център „Генгер“   ФОТО: НП Скалното образувание „Трите братя“ е айтоска забележител-
ност в „100 туристически обекта на България“

Народно читалище 
"Пробуда 1929" с. Мъглен 
отпразнува 95-ата си 
годишнина в напълно 
обновена сграда. Цялост-
ният ремонт на мъглен-
ското читалище беше 
финансиран по проект на 
Община Айтос за близо 
400 хил. лв.

В читалището не беше 

извършван и текущ ремонт 
в продължение на 30-40 
години, сега бялата сгра-
да грее в центъра. На 
новата читалищна сцена 
екипът на НЧ "Пробуда 
1929" и училищната общ-
ност на ОУ „Христо Ботев“, 
с. Мъглен с директор 
Зорка Петкова подгот-
виха и представиха въл-

нуващ спектакъл, с който 
тържествено беше от-
белязана годишнината.

НП

Читалището в Мъглен празнува 
95 години в чисто нова сграда

Община Айтос удостои 
95-годишното читалище с 
Почетен плакет „За принос 
към културата!“

Проф. д-р Панайот 
Куртев – хирург, онколог 
и Почетен гражданин на 
Айтос, и него-
вата съпру-
га проф. 
д-р Гали-
на Кур-
т е в а , 

един от водещите спе-
циалисти по медицинска 
онкология в България, 
дават силната си профе-
сионална подкрепа за па-
циенти с онкологични 
заболявания от община 
Айтос. Двамата профе-
сори по онкология ще 
преглеждат безплат-
но пациенти от 

община Айтос 
веднъж месеч-

но.

Двама професори, светила в българската 
онкология с жест към Айтос и айтозлии

Първият безплатен прием на пациенти 
в Айтос ще бъде на 2 ноември 2024 година, 
в „Медицински център І“ ЕООД – град Айтос, 
от 08.00 часа.Проф. д-р Галина Куртева

Проф. д-р Панайот Куртев
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Негово Всеблагоговейнство протойерей Ромил получи Почетен нагръден кръст от Дядо Владика

За особено усърдие в 
служенията, на 27 
октомври, отец Ромил 

Георгиев, предстоятел на 
храм „Св. Димитър“ – Айтос 
получи заслужено повише-
ние. Ден след патронния 
празник на църквата, с 
архиерейско благословение 
беше ръкоположен за про-
тойерей. С голямата чест 
айтоският свещенослужи-
тел беше удостоен от 
Негово Високопреосвещен-
ство Сливенски митропо-
лит Арсений по време на 
Света литургия в айтоския 
храм. На тържествения 
ритуал в храма Негово 
Всеблагоговейнство про-
тойерей Ромил получи и 
Почетен нагръден кръст 
от Дядо Владика.

Негово Високопреосве-
щенство Сливенският 
митрополит Арсений въз-
глави архиерейска Света 
литургия в храм „Св. Дими-

трий Солунски“ в гр. Айтос 
на 27 октомври. В съслуже-
ние с владиката бяха архи-
мандрит Димитрий – про-
тосингел на Сливенска 
митрополия, и архиерейски 
наместник на Ямболска 

духовна околия, ик. Панайот 
Сотиров – епархийски духо-
вен надзорник, ст. ик. Павел 
Гърбов – епархийски съвет-
ник, йеромонах Атанасий 
– клирик на Русенска мит-
рополия, и свещ. Ромил Ге-

оргиев – председател на 
храма. Литургичните пес-
нопения изпълни хор „Св. 
Наум Охридски“ с диригент 
протопсалт д-р Андрей 
Касабов – секретар на Со-
фийска света митрополия. 

Десетки християни дойдо-
ха на богослужението.

В края на литургията 
митрополит Арсений от-
личи с офикия „протойерей“ 
отец Ромил Георгиев за 
изрядното и достойно 

пастирско служение. На-
гръден кръст с украшения 
Дядо Владика връчи на 
протосингела на Сливенска 
митрополия архимандрит 
Димитрий. 

НП

ГАЛЯ ЙОРДАНОВА
учител в ДГ „Радост“

Честит 
100-годишен юбилей, 
Приятелю народен!

За да почетем празника 
на нашия единствен ВЕСТНИК  
НАРОДЕН ПРИЯТЕЛ,  който 
празнува своите златни 100 
години, децата от ІVб група 
"Барбарончета" от ДГ „Ра-
дост“ гостуваха на неговия 
главен редактор Катя Кос-
тадинова. За да чуят как се 
прави вестник и да видят 
що е то професия журналист. 

Влизайки в сградата на 
Общината, ни посрещна 

нашият кмет – г-н Васил 
Едрев. След известно „об-
съждане“ на професиите 
политик, полицай, учител 
си направихме снимка с гра-
доначалника за спомен. Бъ-
дещият политик Ивайло 
обяви, че при евентуално 
негово управление цената 
на хляба ще бъде 1 стотин-
ка. 

Докато стигнем до редак-
цията и г - жа Катя Коста-
динова (която изобщо не 
знаеше, че сме решили да ѝ 
отидем на гости) се срещ-
нахме и обменихме „мисли“ 
с много служители на общи-
ната. Те си пожелаха до нови 
срещи с младите хора, които 
имат собствено мнение за 
бъдещето. Най - после стиг-
нахме до редакцията и до 
г-жа Костадинова! Ама, как 
я изненадахме!  И как я раз-
вълнувахме с подарък и 
поздравления за стогодиш-
ния юбилей на местния 
вестник. 

Децата разгледаха поред-
ното издание и разбраха, че 

вестникът не напразно се 
нарича "Народен приятел" 
- той е истински приятел 
на айтозлии. Последваха 
въпроси и искрено възхище-
ние от журналистическата 
дейност на госпожа Коста-
динова и госпожа Стефано-
ва. Някои от децата с инте-
рес засричаха заглавията. 
След като разбраха как се 
пише вестник и обещаха 
много скоро /като се научат 
да четат/ да станат чита-
тели на вестник "Народен 
приятел".

Заредени с добро настро-
ение се отправихме към чу-
десната изложба на 100-го-
дишния Приятел. Беше ни 
интересна историята на 
вестника, и бяхме много 
горди, че Айтос има най-
стария сред местните 
вестници. Заедно с децата 
търсихме на снимките ли-
цата на познати айтозлии, 
научихме за личности и съ-
бития, които са се случвали 
в града ни преди много годи-
ни.

„Барбарончетата“ на ДГ „Радост“ 
при „Народен приятел“ за ЧРД

Децата за първи път сричаха заглавия от вестник

Пред изложбата на „Народен 
приятел“       ФОТО: ГАЛЯ ЙОРДАНОВА

Светията е изобразен 
като закрилник на 

Айтос

Храмов празник и юби-
лей празнува на Дими-
тровден единствената 
православна църквата 
„Св. Вмчк Димитър Со-
лунски“ в Айтос. Тази 
година се навършват 180 
години от второто съг-
раждане на храма. Първа-
та църковна сграда е 
опожарена през 1828 г., а 
през 1844 г. каменните 
темели на вярата отно-
во са иззидани. По време 
на Освободителната 
война храмът за втори 
път е опожарен и наново 
съграждан. През 2023 г. 

младият свещеник и 
предстоятел на храма 
Ромил Георгиев успя да 
защити проект, по който 
бяха реставрирани автен-
тичните каменни стени 
на храма. 

Мястото за храма е 
подарено от Дяко Димов 
– баща и от Апостол Дяков 
–син, първият български 
екзархийски свещеник в 
Айтос. Вътрешната ук-
раса е направена от зог-
рафа Иван от Дебърската 
школа, а камбаните са 
изработени в Русия, в гр. 
Ярослав и са докарани с 
кораб и волски каруци. 
Малко са църквите с 
толкова дълга история 
– всяка икона в айтоския 

храм е уникална. 
Църквата е обновена и 

укрепена и през 2007 годи-
на с дарения от айтозлии. 
Подновени са фасадата и 
обшивката на камбанари-
ята, изписани са иконос-
тасът и притворът. 
Стенописите са дело на 
айтоските зографи Йордан 
Иванов и Светла Василева;

180-ата си годишнина 
храмът посрещна с нова 
масивна икона – поясно 
изображение на св. Дими-
тър, а отдолу – град Айтос. 
Така, както е изобразяван 
светията като закрилник 
на град Солун. Иконата 
водеше литийното шест-
вие на Димитровден.

НП

Посрещнахме Димитровден  
с нова икона на св. Димитър  

Протойерей Ромил по време на богослужението След Св. литургия в айтоския храм
О. Ромил получи и нагръден 
кръст от Дядо Владика

Новата икона водеше литийното шествие на Димитровден    ФОТО: НП
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Александра Георгиева, писател и учител:

-жо Георгиева, нашия разго-
вор водим в навечерието на 
Деня на народните будите-
ли, което ми дава повод 
веднага да ви попитам пър-
во за това какво е вашето 
определение за народен бу-
дител и второ, има ли та-
кива будители в наши дни?

– Харесвам думата будител, 
носи в себе си определен заряд. 
Хората, които носят това 
звание са личности с призва-
ние, които успяват да про-
менят поне част от света 
наоколо. Будителите са 
тези, които завихрят вре-
мето и увличат останалите 
с делата си. 

За мен днес това са учени-
те и хората, които се зани-
мават с превод и издателска 
дейност. Искрено вярвам, че 
се нуждаем от просвета в 
пълния смисъл на тази дума. 

– Вие преподавате в нача-
лен етап в ОУ „Пейо К. Яво-
ров“. Какви са днешните 
деца? Разбирате ли ги на-
пълно?

– Да, преподавам в ОУ „Пе-
йо К. Яворов“. Днешните 
деца са прекрасни, каквито 
са били винаги децата. Умни, 
смели, любопитни, откро-
вени. Децата имат нужда на 
първо място от обич и при-
емане, разбирането идва след 
като има доверие. Доверие се 
гради бавно, търпеливо и 
постепенно. Възрастните 
често изискват от децата 
без да дават обяснения, оч-
аквайки безпрекословно 
следване. Никой не обича да 
му нареждат. Според мен не 
ние трябва да разбираме 
децата, те трябва да разби-
рат нас. Тогава доста по-
лесно ще общуваме помежду 
си. 

– Как смятате: има ли 
ясно изразен конфликт 
между дигиталното поко-
ление, което се ражда с 
телефона в ръка, и онези, 
които са традиционалисти 
и залагат на живия контакт?

– Всички днес сме с теле-
фоните в ръка. Напълно 
невъзможно е да живеем без 
телефон и интернет. Нико-
га не съм смятала за честно 
децата да ползват телефон 
половин час на ден, когато 
не виждат същото от стра-
на на родителите си. 

Днешните деца и юноши 
държат на живия контакт 
не по-малко от нас. Те обичат 

следващите. Прабаба ми 
искрено вярвала, че в теле-
визора живее дяволът. Ко-
гато книгите са станали 
относително достъпни, 
възрастните забранявали 
на децата да четат, защото 
не работели на полето. Да 
не говорим за това, че обра-
зованите жени са били из-
ключение. 

Модерният свят е друг. 
Не е ленив, разбира се. Ско-
ростта, с която живеем днес, 
е несравнима с тази от пре-
ди десет години дори.

Образованите, търсещи 
и мислещи хора никога не са 
били мнозинство. 

– На какво искате да на-
учите най-вече своите 
ученици и всички онези, 
които се докосват и до кни-
гите Ви? 

– Надявам се учениците 
ми да пораснат умни и съз-
нателни личности, които 
да имат дързостта да се 
борят и защитават ценно-
стите си. Иска ми се да 
разбират какво носят зна-
нието и свободата и никога 
да не спират да се стремят 
към тях. 

– Забравят ли се изконни 
ценности? Създават ли се 
нови?

– В никакъв случай не бих 
се наела да казвам какво са 
„изконни ценности“. Наивно 
е да смятаме, че можем да 
живеем в общество, което 
не се променя. Децата, които 
растат днес, не са тези от 
преди 50 години и не трябва 
да бъдат. За тях ценното е 
различно. Това, че големите 
хора не разбират дадена 
ценност, не я омаловажава. 

Моите родители са ме 
учили, че трябва да се държиш 
с другите така, както искаш 
те да се държат с теб. Ако 

днес всеки се замисли над 
тези съвсем обикновени 
думи, бихме приемали всичко 
наоколо доста по-спокойно. 

– Вие ще започнете да 
водите детски читателски 
клуб в Бургас, който ще 
отвори врати от 9 ноември, 
в Центъра за млади талан-
ти, където ще учите деца-
та от 1 до 4 клас как да 
разбират книгите. Как ще 
ги извадите от видеото, 
ТикТок и ще ги накарате да 
заложат на хартията и 
четенето?

– Водя читателски клуб 
вече шеста година в учили-
щето, в което работя. В 
„Центъра за млади таланти“ 
започнахме да работим за 
втора поредна учебна година. 

Не вадя никого от никъде. 
Децата четат с огромно 
желание. 

В работата си никога не 
съм усещала необходимост 
да се боря със приложенията 
в телефоните на децата. 
По-скоро са нужни повече 
добри истории за четене. 

„

Г Будителите са тези, 
които завихрят времето

АЛЕКСАНДРА 
ГЕОРГИЕВА
ФОТО: ЛИЧЕН АРХИВ

да са навън, сред приятелите 
си. Достатъчно е да се огле-
дате по улиците, пълно е с 
прекрасни млади хора, които 
общуват помежду си. 

– Като учител ви питам 
– за или против сте теле-
фоните в клас?

– Отговарям на този въпрос 
от позицията си на препо-
давател в начална степен. 
По време на час на нито едно 
дете не му хрумва да използ-
ва телефона си. Ние имаме 
съвсем други задачи и сме 
заети да учим. Аз съм тради-
ционалист в работата си. 
Мога да преподавам съвсем 
спокойно без интерактивен 
екран и интернет, но уча 
учениците си как да го из-
ползват. Говоря за медийна 
грамотност, за проверена 
научна информация, показвам 
кое е правилното място за 
езикови справки. Съвремен-

ната образователна систе-
ма е немислима без техноло-
гии. 

– Успоредно с преподава-
телската си дейност Вие 
сте и писател – автор на 
поредицата от книги за 
деца „Агата“, която вече е 
издадена в Германия и Китай 
– кое Ви провокира да пише-
те?

– „Агата“ никога не е била 
издавана в Германия. Права-
та са продадени в Китай, но 
все още не сме видели истин-
ските хартиени преведени 
книги. 

Писането, поне за мен, е 
споделяне. Желанието да 
разкажеш нещо, което те е 
развълнувало, докоснало. 
История, която е дошла при 
теб, и сега ти трябва да я 
разкажеш. Писането е да 
разкриеш част от собстве-
ния си свят на останалите. 

– По-лесно ли се твори за 
деца или напротив, далеч 
по-трудно отколкото за 
възрастни?

– Анализите на творческа-
та работа са за критиците 
на произведенията. Аз съм 
просто разказвач. Когато 
имаш какво да кажеш, го 
казваш. Не е съзнателен 
избор да създадеш нещо за 
деца или възрастни хора. 
Децата, а и възрастните 
читатели, безпогрешно 
усещат, когато писателят 
е творил за някого. Писането 
преди всичко е искреност, не 
мисля, че писателят избира 
за каква публика да пише. 

– Ваши колеги писатели 
твърдят, че модерният 
свят е ленив, и то най-вече 
мисловно. Присъединявате 
ли се към тази теза, или я 
отричате?

– Всяко поколение отрича 

Мога да пре-
подавам съв-
сем спокойно 
без интерак-
тивен екран и 
интернет, но 
уча ученици-
те си как да го 
използват

ДОНА МИТЕВА

ИНТЕРВЮ

 Александра Георгиева живее и работи в Бургас 

 Искрено вярва в науката и в силата на думите 

 Старае се да помага на децата да видят и да разбе-
рат изумителния свят, в който живеем

СЪОБЩЕНИЕ

“Топлофикация-Бургас” АД  уведомява своите 
клиенти, че във връзка с понижаване на средно 
денонощните температури под нормативните и 
неблагоприятната дългосрочна прогноза  и в из-
пълнение на чл.3, ал.2 от Наредба № Е-РД-04-1 от 
12.03.2020 г. за топлоснабдяването, от 04.11.2024 
г. пристъпва към поетапно включване на ото-
плението (първо детски градини, болници, 

училища и жилищни сгради).
Запълването на вътрешните отоплителни 

инсталации е необходимо да се извърши при 
отворени радиаторни и терморегулаторни вен-
тили на всички отоплителни тела (радиатори) 
по апартаменти.

С цел да се избегнат наводнения и щети в жи-
лищата на клиентите, отоплението ще бъде пуска-
но само в абонатните станции със запълнена въ-
трешна отоплителна инсталация. 

Клиентите, които желаят отоплението им да 
бъде пуснато по-късно, трябва да представят в 
съответните районни бази молба и протокол, по-
дписан от 2/3 от живущите.

ПОКАНА ЗА ПРОВЕЖДАНЕ 
НА ОБЩО СЪБРАНИЕ

Управителния съвет на СН “Антимовски води“ село Екзарх Антимо-
во, вписано в по ф.д.№9/2018г. по описа на БОС, Булстат №177276610, 
свиква Общо събрание на 11.12.2024г. от 10 часа, което ще се про-
веде в село Екзарх Антимово, община Карнобат, в клубът на ЗК “Житен 
край“, находящ се в Стопанския двор, при следния дневен ред:

1. Отчет за дейността на сдружението.
2. Изключване и приемане на нови членове на сдружението
3. Приемане годишен план и бюджет на сдружението.
4.Разни.
Поканват се всички членове на СН “Антимовски води“ да присъст-

ват лично или чрез упълномощено лице с нотариално заверено пъл-
номощно.

Следете новините 
в развитие и на 

мобилната версия, 
достъпна за всички 
смартустройства

www.faragency.bg



Пиратите, за които 

ИВО РАДЕВ
Център за млади таланти – Бургас

Тази тема не е особено 
популярна или за нея се знае 
малко, но така или иначе в 
Черно море пиратството е 
изключително стар поми-
нък. Най-старото писмено 
свидетелство за грабеж на 
кораби в Черно море се отнася 
към периода на гръцката 
черноморска колонизация. 
В едно стихотворение, 
приписвано на знаменития 
древногръцки лирически 
поет Архилох, VII в. пр. н. 
е., откриваме драматичен 
разказ за грабеж на гръцки 
съдове, претърпели бедствие 
край Салмидесос, за залавяне 
в робство на претърпелите 
корабокрушение.

Така нареченото брегово 
пиратство представлява 
подмамване на кораби към 
плитчини или скали по 
време на буря, корабите 
се разбиват, а плячката 
сама идва при разбойни-
ците. Траките при буря 
наклаждали на брега огън и 
започвали да танцуват около 
него. Телата им пресичали 
светлината и откъм мо-
рето тя наподобявала фар. 
Изпадналите в беда съдове 
се заблуждавали, потъвали 
в пясъка или се разбивали 
в скалите. Според запис на 
Ксенофонт, съществувала 
обществена договорка за 
подялбата: „Траките, населя-
ващи областта, си поделили 
бреговата ивица със стъл-
бове и всеки прибирал това, 
което попаднело в неговата 
част.“ Бреговото пиратство 
се е осъществявало с тех-
никата на фалшивия фар 
и в най-ново време. С това 
е известен крайбрежният 
пират бай Ламби Ламбата. 
Вечер се е разхождал и раз-
тварял и затварял ямурлука 
си, където бил газовият 
фенер. Така някои по-малки 
кораби се заблуждават и се 
удрят в брега, а той обира 
няколко гемии.

П о  д о б р у д ж а н с к о т о 
крайбрежие се появяват 
най-ранни доказателства 
за началото на пиратство, 
също брегово. Тези откри-
тия са направени през 80-те 

години на миналия век при 
археологически разкопки. 
Иде реч за карите – праисто-
рически мореплаватели от 
бронзовата епоха, идващи от 
Йонийските острови. Те се 
заселили по тези места през 
второто хилядолетие преди 
Христа. Археологическите 
разкопки при Шабла показ-
ват, че рифът е надграден и 
там всъщност е бил порт 
Кария – първата колония 
по Черноморието, където 
се създава и пристанище. 
Карите ловели риба, тюлени 
и делфини. Били и служещи 
на египетската империя и 
даже се отзовавали като 
моряци на критския цар 
Минос. Били не само първи-
те мореплаватели в Черно 
море, но и първите пирати, 
изхранвали се с нападане на 
кораби. 

Тракийските мореплава-
тели също практикували 
морското разбойничество. 
Съществуват такива сведения 
за тиризите, заради които 
и древното име на Калиакра 
е Тиризис. По същите места 
действал тракиецът Резос 
– тракийски мореплавател 
от Западните Родопи, участ-
вал в Троянската война, но 
и пират.

Но типът пиратство се 
променя през XIV век: деспот 
Добротица създава първия 
флот от 14 галери, първия 
в морската ни история. 
Флотилията опъва платна 
до Трапезунд в подкрепа на 
император Йоан V Палеолог, 
стига и Константинопол. 
А морската крепост става 
сериозен съперник на Вене-
ция и Генуа. Добротица е на 
страната на Венеция и води 
наказателни експедиции, 
превзема генуезкия аванпост 
Ликостомо в делтата на 
Дунав. Подчинява го на Вар-
ненската епархия. В една от 
морските битки пада в плен 
и младият пътешественик 
Марко Поло. 

По крайбрежието ни са 
действали и някои по-известни 
пирати. Лизимах. Идва от 
Тиридис. Легендата гласи, 
че имал огромно съкровище, 
което се издирва над две 
хилядолетия и половина. 
Знае се само, че е скрито в 
карстова пещера.

Чак до периода на късната 
Римска империя пирати от 
Черно море никога не преми-
навали през Протоците в 
Средиземно море. Но пират-
ството по нашите ширини 
не останало дълго локално 
явление. Малко известен 
факт е, че кървавите мор-
ски битки между Турската 
империя и християнския 
свят, най-вече под флага 
на Венеция, продължават 
векове. А още по-малко се 
знае за това, че в тези битки 
участват много български 
моряци. В историята на 
Средновековието големите 
победи на Мехмед II Завоева-
теля се дължат и на неговия 
адмирал, българина Йосиф 
Балтов/ Josuf Baltoglu. 

Арабският летописец Ал 
Масуди пише, че „пиратските 
експедиции на българите 
по Средиземноморското 
крайбрежие разкриват 
поразяваща прилика с напа-
денията на викингите“. На 
този източник с основание 
може да се вярва, защото го 
потвърждават и други по-
добни източници за морско 
присъствие на българите в 
Средиземноморския басейн 
през средните векове.

Според авторитетния 
изследовател К. Сийтън, 
още през VII век българите 
завладяват Коринт и този 
факт е умело прикрит 
от всички византийски 
хронисти. Откритите 
доказателства в древни 
източници К. Сийтън 
публикува през 1950 г.: „Оно-
гурите донесоха разруха на 
Македония, Тесалия, Гърция 
и всички селища в областта 
Термопили, те разграбиха 
земята чак до Коринт и 
превзеха с бърз набег този 
град, без да срещнат съпро-
тива“. По-късни извори от 
Дубровник, Венеция, Генуа 
и Пиза потвърждават, че 
едни от опасните пирати 
в Егейско, Критско, Йоний-
ско и Адриатическо море 
са именно българи. Тези 
извори говорят за напа-
дения в периода 1270 - 1350 
г. И имената на български 
пирати, а и именуването 
на типа кораби, с които са 
осъществявали нападения-
та си, впечатлявали силно 
съвременниците и останали 
в летописа на историята. 

В полза на широкия географ-
ски обхват на българското 
пиратство категорично го-

вори биографията на Марин 
Българина, живял през XIII 
век. Той действа на тери-
торията на Адриатическо 
море по онова време, в което 
историческите извори често 
споменават, че българите са 
сред най-опасните пирати. 
Марин Българина има своя 
собствена заслуга за това 
обобщение. Набезите му 
стават толкова и проблемни 
търговията в Средиземно-
морието, че принуждава три 
държави да обединят сили, 
за да могат да възстановят 
търговската си дейност – 
това са Венеция, Дубровник 
и Неапол.

Вълчан войвода води 
дружина в края на XVIII и 
началото на XIX век. Той е 
сред най-известните хай-
дути по българските земи, 
но малцина знаят, че е пи-
ратствал. Имал флотилия, 
която контролира всички 
води от Кюприя (днешно 
Приморско) чак до Мидия. 

Гемиите му чакали в 
заливчетата, нападали из-
невиделица и плячкосвали 
корабите. Контролирал 
е и Маслен нос, където се 
смята, че е скрито и съкро-
вището му. 

Хайдутува по вода и Ангел 
войвода – в Мраморно море 
през 1841 г. завладява цял 
параход. Възторгнат от 
подвига му, Христо Ботев 
пише за него в „Примери от 
турско правосъдие“. Дори го 
канонизира – в своя стенен 
календар за 1875 г. срещу да-
тата 30 ноември отбелязва: 
„Андрей апостол первозвани 
и св. Анг. Войвода“. Счита 
се, че не бива да се отхвър-
ля идеята, че познавайки 
подобни морски авантюри, 
Ботев е стигнал до идеята 
за акцията на „Радецки“. 

Днес темата за пират-
ството има магнетичен 
ореол и вероятно това все 
повече ще стимулира ин-
тереса към пиратството 
в българската история, 
ще мотивира изследването 
му, ще увеличава неговата 
популярност. Но наред с 
това някак естествено тази 
тема магнетично привлича 
към фактите и спекулации 
и въображения с огромен 
обхват – от твърдението, 
че митическите аргонавти 
са били първите пирати, та 
до пиратска интерпретация 
на превземането на кораба 
„Радецки“. 
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Пиратските 
републики са фор-
ма на общностно 
обединение по-
добно на суверен-
ните държави 
днес, но с особени 
изключения. Най-из-
вестна е пиратската 
република от началото на 
18. век, установена със сто-
лица Насау, Бахамите. Тази 
държава просъществува 11 
години и остава най-яркият 
пример за пиратска републи-
ка. Управлението на пират-
ската република е ставало 
чрез т.нар. пиратски код. 
Той гласи, че пиратите уп-
равляват корабите си де-
мократично, като поделят 
плячката поравно и избират 
и свалят капитаните си 
чрез гласуване с мнозинство. 

В България също е има-
ло действащи пирати, а 
и пиратска република. Тя 
се появява през 17. век на 
остров Свети Иван до Со-
зопол. Началото поставят 
пирати казаци, които след 
битки с Османската импе-
рия при Созопол се наста-
няват в манастира „Свети 
Йоан Предтеча“ на острова. 
Броят на пиратите расте – 
присъединяват се и хора от 
други етноси. Митичните 
казашки „чайки“, безпалуб-
ни, плоскодънни лодки, леки 
и бързи, много маневрени, 
били въоръжени най-често 
с по 4 или 6 оръдия. С тези 
„чайки“, използвани наред 
с големите лодки „бидак“, 
пиратите извършили не 
само многобройни нападения 
на кораби, а и погроми над 
пристанищата в Балчик, 
Созопол, Варна и други. 

Описвайки Черно море, 
префектът на Кафа, станал 
свидетел на пиратското 
нападение над собствената 
му префектура през 1634 
година, пише следното: „Ако 
Черно море винаги е било 
сърдито още от древни 
времена, то сега е несъмне-
но черно и страшно и при-
чината са многобройните 
„чайки“, които всяко лято 
опустошават по море и 
суша. Тези чайки са дълги, 
наподобяват фрегати, по-
бират 50 човека, идват с 
гребла и платна“.

Пиратската република 
се оказва твърде ефективна 
в дейностите си и сериозно 

вреди на империята, пляч-
косва и васалното на султа-
на Кримско ханство. Затова 
падишахът изпраща през 
лятото на 1629 г. наказа-
телна ескадра от 15 галери, 
всяка с по 300 еничари. Пира-
тите отблъскват атаката. 
Тогава към острова опъват 
платна още 14 кораба. 
Турците го намират обаче 
запустял, разбойниците са 
тръгнали на север. 

Съществуват две версии 
за развитието на събити-
ята. И в двете присъства 
битката при Несебър. 
Първата версия – хайката 
настига бегълците при Не-
себър, където пиратската 
флотилия от осем ладии и 
260 души екипаж е пото-
пена, а малцината оцелели 
стават роби на османските 
галери. Според втората 
версия корабът, който бил 
натоварен със съкровището 
на пиратите, се измъква 
след сблъсъка при Несебър, 
но по волята на Нептун се 
разбива до Емона. Оцелява 
само един от пиратите и 
той свидетелства за края 
на пиратската република. 
„Голямата плячка“ по офици-
ални сведения не е открита 
и до днес. 

От години археолози раз-
копават светата обител 
на острова и откриват 
свидетелства за морски 
битки. През 2010 г. сред 
находките беше намерен 
реликварий с мощи на свети 
Йоан. Остров Свети Иван 
буквално няма време да 
се настани като някакъв 
топос на българското пи-
ратство в колективното 
съзнание, защото новата 
находка превзема колектив-
ното любознание с темата 
за светите реликви. Но не 
задълго – скоро от старата 
Аполония ще изскочи нещо 
още по-екзотично и сенките 
на пиратите ще се надиг-
нат отново. 

Пирати в Черно море? Що е то пиратска република и  
има ли почва у нас?

Топографска 
ката на пи-
ратството 
по българския 
бряг

Портрет на 
Вълчан войвода 

Средновековна лодка, плава-
ла в Черно море 

Превзема-
нето на 
Кафа



знаем /не знаем
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Забелязвали ли сте, че когато 
говорим за пирати, в главите 
ни изниква горе-долу едно и 
също: черно знаме, лула, карта 
на съкровища, превръзка на 
окото, кораб с черни платна, 
сандъци със злато на пустинен 
остров и еднокрак моряк? Но 
знаете ли, че конкретният 
образ на пират, който имаме в 
съзнанието си, идва от малък 
период в историята – едва 
десетилетие от началото 
на XVIII век. Точно тогава се 
появяват и черното знаме с 
череп, и най-известните пи-
рати в историята. Оттогава 
превръзката на окото, дърве-
ният крак и куката вместо 
ръка започват да се свързват 
неразривно с пиратството. 

Но защо? В крайна сметка 
пиратите са съществували 
от хиляди години и все още 
съществуват. В дните на дре-
вен Рим, например, пиратите 
дори са успели да отвлекат 
Цезар. А кой днес знае как са 
изглеждали древноримските 
пирати? Или да вземем сома-
лийците. Допреди десет години 
те активно ограбваха кораби 
в Индийския океан. Виждали 
ли сте деца по празниците, 
облечени като сомалийски 
пирати? Не. А всички знаем 
как точно трябва да изглежда 
един „истински пират“ – като 
карибските пирати от нача-
лото на XVIII век. Оттогава 
поколения хора възприемат 
пиратите само по този начин. 

Какво в тях е толкова спе-
циално? И какъв всъщност е 
животът на реалните карибски 
пирати? 

Да си представим, че гле-
даме филм за пирати. Но не 
просто добра фантазия на 
Дисни, а реалистичен филм 18+. 
С кръв, насилие и рокендрол. 
1716 година. Предстои десе-
тилетие, което историците 
ще нарекат „Златната ера на 
пиратството“. Ето кратка 
предистория: в началото на 
XVI век Карибските острови 
и бреговете на Америка се 
превръщат в епицентър на 
търговската империя, която 
свързва Европа, Африка и Америка. 
Търговските кораби превозват 
захар, тютюн, кафе, благородни 
метали и роби. Всичко това 
генерира огромни печалби за 
петте водещи колониални 
сили по това време – Англия, 
Франция, Холандия, Испания 
и Португалия. Подемът на 
търговията е последван от 
пиратите. През 20-те годи-
ни на XVIII век пиратството 
достига своя апогей. Поколе-
нието на пиратите от това 
десетилетие създава истинска 
световна криза. По груби оценки 
общият брой на пиратите в 
света по това време е около 
5000 души. Никога в историята 
нито преди, нито след това, 
техният брой е бил по-голям. 

Същите пет водещи тър-
говски сили търпят най-се-
риозни загуби от разцвета на 
пиратството. И властите 
предприемат решителни 
действия: пиратството е 
обявено за престъпление, а 
единственото възможно на-
казание е смърт. Властите 
се опитват да направят всяка 
присъда възможно най-шумна 
и забележима.

Като място за такива шоута 
често се избира пристанището. 

Именно към многобройните 
моряци трябва да бъде преда-
дено посланието. Много моряци 
симпатизират на пиратите 
и точно моряци най-често се 
присъединяват към екипажите 
на корабите с черни платна. 
Явно те са наясно, че ако в 
крайна сметка бъдат хванати, 
ще бъдат обесени и въпреки 
това стават пирати. Защо ли? 

Алчност? Повечето пира-
ти не са натрупвали големи 
богатства. За да разберем 
повече, нека видим какъв е бил 
животът на един обикновен 
моряк в началото на XVIII век. 
Става въпрос за млад мъж от 
нисък произход, за когото се 
очертават три потенциал-
ни работни места – военен, 
търговски кораб или кораб, 
превозващ роби. 

Днес е трудно да се разбере, 
но по това време корабът се 
счита за супертехнология, нещо 
като космическата ракета в 
наши дни. В началото на XVIII 
век корабите могат да превоз-
ват стотици тонове товари 
от един континент на друг. 
Освен това те имат няколко 
десетки оръдия. Именно тези 
кораби са основен инструмент 
за развитието на световния 
капитализъм. Англия, Франция, 
Холандия, Испания и Португалия 
имат най-внушителният флот 
по това време и са световни 
свръхдържави. 

Но животът на един обикно-
вен моряк е невероятно труден: 
дълги пътувания, ниски заплати 
и лоша храна. Освен това и строга 
дисциплина. Боят е обичайна 
практика за поддържане на 
реда. За наказание се използ-
вал специален камшик – така 
наречената „деветоопашата 
котка“. Прави се от корабни 
въжета и представлява дръжка 
и девет „опашки“, в краищата 
на които има специални възли. 
При удар те изтръгват част 
от кожата. Целият екипаж 
се извежда на палубата и мо-
рякът се наказва публично за 
нарушение на дисциплината 
– стотина удара с камшик или 
дори хиляда, ако нарушението е 
сериозно. Не всички преживяват 
такива наказания. Като цяло 
смъртността сред моряците е 
много висока. Те умират млади. 
Средно, професионалният им 
живот по това време е кра-
тък – 7-8 години на кораб. 7-8 
години преди морякът да умре 
в битка или от побой, или да 
хване смъртоносна болест. 

Ето защо много моряци 
доброволно преминават на 
страната на пиратите. Жи-
вотът на пиратски кораб е 
съвсем различен. Най-важната 
разлика – пиратите сами из-
бират своя капитан. В онези 
дни, когато бедните нямат 
права, а повечето моряци са 
с такъв произход, пиратите 
имат това уникално право – 
на глас. Освен това се избира 
и лице, което има задача да 
контролира дали капитанът 
не превишава правомощията си. 
Всеки пират по всяко време може 

да събере всички на основната 
палуба и да попита кой иска да 
се избере нов капитан. Ако в 
този момент мнозинството 
е налице, встъпва в длъжност 
нов лидер.

При подялбата на плячката 
също се прилага необичаен 
подход. Докато на военен кораб 
разликата между заплатата на 
капитана и обикновения моряк 
може да бъде около 100 пъти, 
на пиратски кораб никой от 
екипажа не получава фиксирана 
сума. Всичко се разделя при-
близително по равно. Повече 
могат да получат капитанът 
или моряците, чиито умения 
са особено важни, тези, кои-
то познават навигацията, 
например. Техният дял е до 
два пъти по-голям от този 
на останалите пирати. С една 
дума, на пиратските кораби се 
наблюдава някакво подобие на 
демокрация и равенство. 

Освен това пиратските 
кораби от онова време могат 
да се нарекат образец на то-
лерантност: от 30 до 60% от 
екипажа им са били чернокожи. 
Причината е проста. Факт е, 
че пиратите често завземат 
кораби, които превозват роби. 
Там условията за живот са най-
ужасни – както за моряците, 
така и за робите. Запазени са 
редки бордови дневници от 
такива кораби. От тях науча-
ваме, че там почти всеки ден 
някой загива. Телата просто 
се изхвърлят в морето. Раз-
бираемо е защо моряците и 
робите с радост преминават 
на страната на пиратите. 
Поради многонационалния със-
тав на екипажите, властите 
често ги наричат „злодеи от 
всички нации”.

Сред пиратите има и жени. 
Най-често те се качват на 
пиратския кораб, облечени 
в мъжки дрехи, а когато се 
утвърдят като добри мо-
ряци, обикновено разкриват 
личността си. Да, има малко 
жени пирати, но някои от тях 
успяват да оставят имената 
си в историята. 

Ан Бони и Мери Рийд са 
най-известните жени пирати 
от златното десетилетие. 
Първата става пират след 
бягство от родителския си 
дом, втората – когато корабът, 
на който служи като моряк, е 
нападнат от пирати. И двете 
си спечелват завидна репута-
ция. И двете са заловени през 
1720 г. и като всички пирати 
са осъдени от британски съд 
на обесване. Но Ан и Мери се 
възползват от един пропуск 
в закона за пиратството, 
създаден с идеята, че ще 
бъдат съдени мъже: и двете 
се оказват бременни в този 
момент, а законодателството 
забранява обесването на бре-
менни жени. Докато родят, те 

са изпратени в затвора. Мери 
Рийд умира там от настинка. 
А Ан Бони изчезва и нейната 
съдба е неизвестна. Според 
някои сведения тя успява да 
избяга и да доживее до дълбока 
старост.

Ако говорим за известни-
те пирати, нека да споменем 
Бартоломю Робъртс, Черния 
Барт, една от главните 
„звезди“ на златния век на 
пиратството. Заедно с екипа-
жа си само за няколко години 
той ограбва повече от 400 
търговски кораба. Повечето 
пирати предпочитат малки, 
маневрени кораби. Екипажът 
най-често се състои от около 
8-10 души и до 10 оръдия. Това 
е достатъчно за нападение и 
ограбване на търговски кораби. 
Но атакуването на военни ко-
раби съвсем не е разумно. Само 
суперзвезди като Бартоломю 
Робъртс си го позволяват – 
на неговия кораб има екипаж 
от няколкостотин моряци и 
почти 50 оръдия.

Друга суперзвезда от това 
десетилетие е Черната брада. 
Той е един от прототипите 
на капитан Джак Спароу. 
Истинското му име е Едуард 
Тийч. За онези времена, в които 
средният ръст на мъжете 
е бил метър и 50-60 см, той 
е много висок – около 1,80 
метра. Бил истинският крал 
на шоуто. Преди да нападне 
поредния кораб, Едуард Тийч 
втрива в брадата и косата 
си специален запалим прах, 
подобен на този, който днес 
се използва за производството 
на бенгалски огън. Подпалва 
косата си и слиза на вражеския 
кораб. С целия си вид Черната 
брада информира врага – аз съм 
най-лошият ви кошмар, пре-
дайте се или умрете. Капитан 
Тийч може и да не е надминал 
Бартоломю Робъртс по броя 
ограбени кораби, но той най-
определено притежава харизма. 
Благодарение на нея през миналия 
век Черната брада се появява 
в огромен брой произведения 
на изкуството, от книги до 
сериали и видео игри.

Черната брада, подобно на 
други пирати, използва още 
един начин за сплашване на 
враговете – черното знаме. 
Всеки човек на планетата знае, 
че черното знаме с череп и 
кръстосани кости е символ на 
пиратите. Една от версиите 
за произхода на този символ 
е следната: на търговски или 
военни съдове капитанът ви-
наги е имал корабен дневник, 
в който е записвал всички 
важни събития по време на 
пътуването, включително 
информация за смъртта на 
моряците. Съвсем накратко: 
изписва се името на матроса 
и срещу него се рисуват кости 
и череп – знак за смърт. Тоест, 
двете кости и черепът на 
черен флаг са метафора с ясно 
послание за моряците – отка-
жете се или умрете.

Но пиратският флаг има 
още десетки версии. Всеки 
пиратски кораб избира свой 
собствен дизайн, но най-често 
се повтарят следните сим-
воли – череп, скелет, кости, 
саби. Друг важен детайл е пя-
съчният часовник. Пиратите 
разбират, че са избрали живот, 
който им отрежда малко вре-
ме: предизвикват системата, 
живеят волно и най-често 
умират млади.

Ето защо и съкровищата, 

заровени от пирати, са мит. 
Първо, няма документални 
доказателства за това, че 
някога ги е имало, второ – какъв 
е смисълът да спестяват, ако 
знаят, че им е отреден кратък 
живот – пиратите се опитват 
да похарчат всичко, когато 
слизат на брега.

Златният век на пират-
ството бързо приключва. До 
средата на 1720-те години 
голяма част от известните 
пирати са убити в битка или 
екзекутирани от властта. 
По същото време в Лондон 
излиза и книгата „Историята 
на грабежите и убийствата, 
извършени от най-прочутите 
пирати“, написана от капитан 
Чарлз Джонсон, вероятно 
псевдоним, зад който се крие 
писателят Даниел Дефо, 
автор на романа „Робинзон 
Крузо”. Именно в тази книга за 
първи път е описан подробно 
животът на най-значимите 
пирати от златния век.

Впоследствие този текст 
е използван като основен 

източник на информация 
от много творци, които 
работят по темата. Именно 
този текст е в основата на 
романтизирания образ на пи-
рата, който познаваме днес и 
от който се възхищават деца 
от 8 до 80-годишна възраст. 
Безстрашен човек, който е 
преживял много трудности, 
който презира закона, но знае 
какво е справедливост и цени 
приятелството. Това е опа-
сен човек, порочен. И винаги 
много живописно облечен: 
триъгълна шапка на глава-
та, златна обеца на ухото, 
черна превръзка на окото, 
говорещ папагал на рамото. 
Разбира се, добре знаем, че 
пиратите в литературата 
са много различни от своите 
исторически прототипи. Но 
възхищавайки се на пиратите, 
ние не идеализираме бандити-
те и престъпниците, ние се 
възхищаваме на хората, които 
някой искаше да направи роби, 
а те станаха господари на 
моретата. 

Истинският и комерсиализираният образ на пиратите

Вампирът пират 
ДЕНИЦА МЛАДЕНОВА
Център за млади  
таланти – Бургас

В статия от 2012 
година се оповестяват 
около 100 случая, в кои-
то български археолози 
се натъкват на остан-
ки на „вампир“. Става 
дума за скелети, които са 
явно увредени от ритуално 
пробождане в гърдите с пред-
мет от желязо – от копие, 
„скрица“ до палешник за рало. 
Тази процедура се извършвала 
постмортем, за да не „вампи-
ряса“ покойникът. Тя не е ма-
сова, защото се прилага само 
спрямо такива люде, които 
приживе са символизирали в 
някаква степен злото и зато-
ва се очаква да не могат да се 
смирят със смъртта си и да 
пакостят отново на живите. 

Но истинско раздвижване по 
тази тема, дори „голямото ѝ 
раждане“ в наши дни осъщест-
вява едно специално откритие: 
в Созопол е открит скелет на 
мъж, живял преди около 700 
години, в чието сърце явно е 
бил забит метален кол. Голе-
мият въпрос е кой е бил той 
– ясно е, че е бил аристократ, 
за което говори погребението, 
но се появява и вероятност да 
е бил пират или да е свързан с 
пиратството. 

Изучавайки съхранените 
във Венецианския държавен ар-
хив Atti di pirateria („Актове на 
пиратствата“), проф. Божидар 
Димитров попада на името 
Кривич – пират, ограбил край 
нашите брегове венецианска 
галера. Годината е 1278-а.

През 1352 г. Созопол е упра-
вляван от друг Кривич, веро-
ятно негов внук? Властта се 
е предавала по наследство. По 
онова време не е изненадващо 
– владетелите пиратствали 
в полза на държавата. Тогава 
съществувала тройна коали-
ция – България-Византия-Вене-
ция срещу Генуа. Генуезците 
решават да отмъстят за 
пиратските набези над тях и 
флотилията им приближава 
града. Византия предлага по-

мощ, но созополският управник 
Кривич гордо отказва. Следва 
тридневна обсада. Накрая 
генуезците превземат града. 
Ограбват го до шушка. Разби-
ват дори стените на къщите, 
за да търсят скрито имане. 
Жертвите сред цивилното 
население не са много, но мест-
ните хора никога не прощават 
на своя кастрофилакс неговата 
гордост, която довежда до 
тоталния разгром на града. 
Затова се предполага, че Кри-
вич (доживял според проф. Йор-
данов до 50-ина години) е бил 
приеман приживе като човек, 
отговорен за съсипването на 
Созопол, виновен за най-голя-
мото колективно изстрадано 
зло. Такъв злосторник трябва 
завинаги да остане в света на 
сенките и никога да не се върне 
на земята да пакости отново, 
да вампиряса. Затова трябва 
да бъде прободен с железен кол.

Тази прелюбопитна исто-
рия е просто един хипоте-
тичен вариант, роден заради 
оскъдицата на категорични-
те факти около созополския 
вампир. Но именно тя става 
изключително популярна. Дали 
някога ще узнаем със сигур-
ност кой е созополският вам-
пир? Той може да бъде колкото 
Кривич, толкова и Граф Сен 
Жермен. И историята на за-
гадъчния граф също звучи сен-
зационно и е „потвърдена“ от 
толкова малко „свидетелства“ 
– умира, когато, казват, бил на 
200 години, пътува във време-
то и е безсмъртен. А дали ще 
изберем да вярваме, или да не 
вярваме във възможно най-ат-
рактивната версия на подобни 
истории, това е частен избор.

Галера за Романия 
от Флоренция

Корабите от този тип нари-
чали кока



Памет. Двама дванадесетокласници искат повече инициативи, свързани с празника

ГЕОРГИ РУСИНОВ

Денят на народните 
будители в България – 1 
ноември – идва като спе-
циално напомняне за онези 
светли умове, които през 
вековете са вдъхвали дух 
и надежда на българския 
народ. Онези, които са 
отдали живота и усилия-
та си за пробуждане на 
българското самосъзнание, 
оставят след себе си не 
просто имена в учебници-
те по история, а силна и 
непреходна традиция. 
Личности като Паисий 
Хилендарски, Васил Левски, 
Христо Ботев и Иван Вазов 
са само част от дългия 
списък хора, вдъхновявали 
поколения българи с при-
мера си, жертвената си 
любов към България и 
вярата си, че свободният 
дух и знанието са най-го-
лямата сила на един народ. 
Времето и обществените 
нужди се променят, но 
дълбоката нужда от ду-
ховно пробуждане и от 
личности, които да водят 
останалите, остава ак-
туална и в наши дни.

Как изглежда ролята на 
будителя днес? В динамич-
ната и високотехнологич-
на съвременност, когато 
информацията е достъп-
на на един клик разстояние, 
обществото се нуждае от 
различен тип вдъхнови-
тели и лидери. Днешните 
будители не носят раници 
с революционна поезия, 
нито се затварят в мана-
стири, за да пишат исто-
рията на народа си. Те 
могат да бъдат учители, 
артисти, писатели, жур-
налисти и всеки, който 
със своите идеи, морални 
стойности и личен пример 
събужда любопитство и 
стремеж към развитие у 
младите хора. Ако преди 
целта е била съхранение 
на езика, културата и 
българщината, днес миси-
ята на съвременния буди-

тел е не по-малко значима 
– да покаже на младежите 
колко важно е да имаш 
знания, умения и вътреш-
на сила, за да се справяш с 
предизвикателствата на 
глобализирания свят.

В този контекст, двама 
дванадесетокласници от 
Професионалната гимна-
зия по механо-електро-
техника и електроника 
(ПГМЕЕ) в Бургас споделят 
как разбират ролята на 
будителството днес, кои 
са техните примери за 
подражание и какви лич-
ности ги вдъхновяват в 
търсене на собствен път 
и идентичност.

Без този ден 
нямаше да имаме  

3 март, 6 септември 
и 24 май

Петран Ганев е в специ-
алност „Микропроцесорна 
техника“ и казва, че за 
него Денят на будителите 
е много важен български 
празник, който „чества 
всички книжовници, прос-
ветители и борци за на-
ционална свобода и всички 
други, които пазят тези 
български духовни ценнос-
ти през годините“.

За него всичко свързано 
с този ден е от изключи-
телна важност, за да ни 
има днес като народ и 

държава. 
„Празникът е недооце-

нен като други. Все пак ние 
честваме Деня на будите-
лите. Без него нямаше да 
има празници като 3 март, 
или 6 септември, или 24 
май. Трябва да му се обръ-
ща много внимание. По 
принцип могат да се правят 
повече шествия в името 
на будителите, да има 
повече програми, да се 
говори за тях. Както пра-
вят в Деня на писменост-
та. В училищата ученици-
те могат да подпомагат 
за неговата популярност 
примерно с проекти, пре-
зентации, а защо не и 
театрални пиеси“, комен-
тира Петран. 

Куизовете са много 
модерни в момента и при-
вличат все повече млади 
хора, така че го питаме 
дали за мнението му за 
такъв на тема будители.

„Защо не? Дори ще е по-
интересно, защото тук 
влизат много личности 
– борци за свобода, духов-
ници, книжовници. Така, 
че да, това е добра идея“, 
отговаря младежът.

За Петран будители от 
голяма важност, разбира 
се, са Паисий Хилендарски 
и Софроний Врачански, 
както и светите братя 
Кирил и Методий. 

„Те създават българска-

та азбука, а Паисий Хилен-
дарски припомня на наро-
да си за историята, която 
е забравил. Това подпома-
га изключително много за 
самото освобождение на 
България и самосъхране-
нието ни толкова векове“, 
посочва дванадесетоклас-
никът. 

За модерни будители 
Петран посочва учители-
те, както и модерни бъл-
гарски автори. 

„Те са от голямо значе-
ние в момента, според мен. 
Като Георги Господинов и 
неговите книги“, добавя 
той.

Будителството не 
се свежда само до 

един празничен ден

Съученик на Петран е 
Калоян Колев. И за него 
Денят на будителите е 
„много важен български 
празник, в който ние от-
даваме почит на всички 
хора, просветили България, 
и техните усилия за на-
шето запазване като народ 
и нация“. 

„Отдаваме почит на 
тези, които са основали 
нашите училища, създали 
нашата писменост, които 
са просветили нашите 
борци за свобода на народа, 
за да ни има днес. Усещам 
го като специален ден, 

защото няма много нацио-
нални празници, които да 
отдават почит на тези 
хора, на нашите будители. 
Аз не смятам, че трябва 
да има един само един оп-
ределен ден, в който ние 
да се сещаме за тях. Тряб-
ва всекидневно да се гово-
ри за тези личности. За-
щото те не са направили 
всичко, което са направи-
ли за един ден, а в много 
широк диапазон от време“, 
казва младежът.

Повече шествия и по-
богата програма са задъл-
жителни, според него. 

„Дори може да се правят 
телевизионни програми, 
които да са за тях. С при-
ходите да се спонсорират 
още повече инициативи, 
за да помним постижени-
ята на тези хора. В днеш-
но време много малко хора 
знаят историята си с 
точност и коректност. 
Дори е малко тъжно това, 
но е факт. Повечето хора 
като ги питат, не знаят 
много от тези имена, кои-
то са постигнали толко-
ва много, толкова важни 
неща за България и за на-
шето просветление“, 
уточнява Калоян.

Освен Паисий и Софроний, 
дванадесетокласникът 
посочва други две имена, 
които са много важни за 
него. 

„Това са Васил Априлов 
и Найден Геров, които 
основават редица училища, 
в които бъдещите ни 
борци за свобода се обуча-
ват и подбуждат нашия 
народ вече за неговото 
желание да бъде свободен. 
Не трябва да изключваме 
и модерните ни будители, 
защото те са нашите 
учители, които ни учат 
на тази история и на уро-
ците от нея, на препода-
вателите ни по български 
език и като цяло на всички 
учители. Най-вече журна-
листите, които са гото-
ви да изказват истинско 

мнение върху проблемите, 
а не това, което трябва 
да е удобно за обществото“, 
категоричен е Калоян.

Инфлуенсър = 
будител? 

Абсолютно не!

Инфлуенсърът е лич-
ност, популярна в социал-
ните мрежи, която чрез 
своето присъствие и съ-
държание влияе върху 
мненията, поведението и 
потребителските навици 
на своите последователи. 
Те често създават анга-
жиращи публикации в 
конкретни ниши – мода, 
здраве, технологии и дру-
ги. 

Могат ли обаче те да 
бъдат определени като 
будители за младите хора, 
сред които са много мо-
дерни? 

„Абсолютно не!“, казва 
Петран, а Калоян добавя 
с усмивка: „Може би тези, 
които се занимават с ис-
тория, да. Иначе не особе-
но, не мога да кажа, че 
това са будители. Тези, 
които ходят и задават 
въпроси на разни хора по 
улицата, не!“.

Вместо финал

Понеже често говорим 
колко „зле са младите“, 
докато има такива будни 
деца като нашите герои 
днес, то има надежда и за 
бъдещето и развитието 
им като личности. А бу-
дители, надяваме се, ще 
продължат да излизат от 
университетите и да 
влизат в класните стаи с 
мисия подготовката на 
учениците; в редакциите, 
за да отразяват безпри-
страстно, почтено и 
професионално важните 
събития; навсякъде, къ-
дето жаждата за знание-
то ги тласка, защото то 
е богатство, а то трябва 
да се пази и цени. 

Будителите и младите – мисията е възможна
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Деца от ОУ „Г. Бенков-
ски“, заедно със своите 
учители посетиха Култур-
но-туристически комплекс 
„Ченгене скеле”, където 
откриха изложбата „Мо-
рето и децата“. Тя е пос-
ветена на Международния 
ден на Черно море – 31 ок-
томври.

Инициативата е на 
читалище „Изгрев 1909”, 
което реализира осмо 
издание на проект „Море-
то и децата“. Този проект 
провокира мисълта на 
децата за бъдещето на 
уникалната екосистема 
Черно море. 

Гости на тържеството 
бяха зам.-кметът Михаил 
Ненов и Катя Мишева, 
директор на дирекция 
„Образование“ към Общи-
на Бургас. Децата получи-
ха и поздравителен адрес 
от Пристанище – Бургас. 
С тях бе и младият писател 
Боян Боев.

Децата на Бургас са 
посланици на идеята за 
по-чисто Черно море, с 
прекрасните си картички 
отново казват важни 
неща, които много хора ще 
чуят. 

В рамките на целия 
октомври 58 ученици на 
ОУ „Г. Бенковски“, Бургас 
се включиха в ателиета 
за рисуване и уъркшоп за 

изработване на постери 
и картички за изложба. 
Картичките им са адре-
сирани до 58 ученици от 
Смолян, които ще полу-
чат КАРТИЧКА ОТ МО-
РЕТО за Деня на Черно 
море. 

От 28 до 31 октомври 
тези картички от морето, 
адресирани за учениците 
от ОУ „Иван Вазов“ в Смо-
лян, са подредени в излож-
ба в Регионална библиоте-
ка „Н. Вранчев“ в родопския 
град. Библиотеката е 
партньор на НЧ „Изгрев 
1909 г.“ по проекта. След 
това картичките ще 
стигнат до получателите 
си.

По време на откриване-

то на изложбата учени-
ците бяха провокирани от 
младия писател Боян Боев, 
който ги попита дали в 
Черно море има русалки. 
Сред децата настана спор. 

Привърженици на тезата, 
че в нашето море има ру-
салки бяха повече момиче-
тата. 

С подреждане на артинс-
талация на Часовника и 

изложба в сградата на 
Община Бургас участни-
ците в проекта на бурга-
ското читалище ще от-
бележат Международния 
ден на Черно море.

Откриха изложбата „Морето и децата“ на Ченгене скеле

Момент от по-
сещението на 
Ченгене скеле 
и откриване 

на изложбата 
„Морето и 

децата“
ФОТО: НЧ „ИЗГРЕВ 

1909 Г.“

Младежите 
смятат, че 
празникът е 
много по-важен 
отколкото 
му се обръща 
внимание
ФОТО: ОБЩИНА БУРГАС



ГЕОРГИ РУСИНОВ

Общински съвет – Бургас 
прие докладната записка на 
Община Бургас за кандидат-
стване по две национални 
програми, с които ще бъдат 
финансирани важни инфра-
структурни проекти за 
развитието на спорта в 
града. 

Първият проект е насочен 
към реконструкция на фут-
болното игрище и оградата 
на ФК „Нефтохимик Бургас 
1962“ в ж.к. „Изгрев“. Заложе-
но е финансиране от 800 000 
лева, което ще позволи обно-
вяването на игралната зона 
и ще подобри условията за 
трениране на местните спор-
тисти.

Вторият проект, отнасящ 
се до стадион „Иван Притър-
гов“ в кв. „Долно Езерово“, 
включва основен ремонт и 
модернизация на съоръжение-
то, използвано от ФК „Чер-

номорец 1919“. Програмата 
предвижда изграждане на нов 
терен и оборудване на три-
буните, а общият бюджет 
възлиза на почти 6 милиона 
лева. Община Бургас ще съфи-

нансира проекта с 2 милиона 
лева, като това самоучастие 
е ключово условие за успеш-
ното му реализиране. Целта 
е разширяване на възможност-
ите за спорт и физическа 

активност за гражданите от 
всички възрасти.

С реализирането на проек-
тите местната власт се 
стреми да отговори на нуж-
дите на местната общност 

и да насърчи здравословния 
начин на живот чрез модерна 
спортна инфраструктура в 
съответствие с приорите-
тите на Програмата за демо-
графско развитие на Бургас.
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С близо 7 млн. лева ремонтират  
стадион и игрище в Бургас

Местна власт. Общинският съвет подкрепи кандидатстването по две програми

Стадионът „Иван Претъргов“ ще се реновира за близо 6 млн. лева        ФОТО: ИНТЕРНЕТ800 000 лева ще коства ремонтът на игрището в „Изгрев“      ФОТО: ИНТЕРНЕТ



ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

Това се пее в припева на 
песента „Сутрин рано, 
вечер късно“ на група 
„Тоника СВ“. Парчето от 
1999 г. обаче има нова съ-
временна версия, която 
бе чута по цял свят.

Чернокожият рапър 
Коло Гана пусна в инста-
грам профила си видео с 
кавър на песента с рап 
текст.

Той има около 350  000 

последователи от цял 
свят, които са фенове на 
творчеството му.

„Как се казва песента? 
Къде мога да я намеря?“, 
питат последователите 
му, които са харесали 
мелодията на група „То-
ника СВ“.

Рапърът добавя свой 
текст в типичен за сти-
ла жаргон. Той е известен 
с многобройните си рап 
версии на песни от раз-
лични държави, пише „24 
часа“.
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Дует „Бургас“ празнува 
40 години на сцената 
с концерт в НХК

Чернокож рапър 
направи кавър на 
песен на „Тоника СВ“
Актуална версия. Коло Гана пусна в инстаграм профила си 
видео с кавър на песента от 1999 г. 

Колко малко ни е нужно
и напук на всяка суета –

да замръкнем със надежда
и посрещнем будни утринта...

Владимир Спасов и  
Мария Чернаева, позна-
ти като дует „Бургас“

Ф
О

ТО
: Д

УЕ
Т 

„Б
УР

ГА
С“

Много от 
последова-
телите на 

Коло Гана се 
интересуват 

къде могат 
да чуят 

оригинална-
та песен на 
„Тоника СВ“

ФОТО: YOUTUBE

ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

Световната хорова 
купа е бяла, зелена, черве-
на – похвалиха се от Вока-
лен ансамбъл „Фортисимо“ 
– Бургас. Триумф в конку-
ренция с над 50 хорови 
състава от 33 нации и 5 
континента. Победители 
в категории „Младежки 
хорове“ и „Фолклор“!

Бургаските таланти 
участваха във финалния 
кръг на Световната хоро-

ва купа в Калея & Барсело-
на, Испания. А журито им 
присъди победите и в 
двете направления, в кои-
то участваха. Така те 
получиха възможността 
да пеят във финалните 
кръгове на Купата за хо-
рово пеене.

В първия рунд на над-
преварата за един от 
най-престижните хорови 
призове се класираха 8 
състава, а до втори дос-
тигнаха само 3 – Bulgarian 
Voices Berlin e. V. от Герма-

ния, Voces del Sol от Перу 
и ние, бургаските талан-
ти.

„След второто ни из-
пълнение публиката ап-
лодираше с нестихващи 
овации и искрено ни раз-
вълнува. Благодарим на 
всички Вас, които не спи-
рате да ни изпращате 
съобщения и да ни подкре-
пяте чрез коментари на 
постовете ни! Това ни 
окрилява!“, написаха в со-
циалната мрежа сладког-
ласните бургазлии.

ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

Той е сниман на бул. 
„Богориди“, до Археоло-
гическия музей в Бургас. 
Официалната му преми-
ера бе на 25 октомври на 
концерт на групата в 
София.

Мария Мутафчиева и 
„Мери Бойс Бенд“ снимат 
„Здравей“ с екипа на ре-
жисьора Васил Стефанов 
в края на август в Бургас. 
Мястото е емблематич-
ният булевард „Богориди“ 
пред Археологическия 
музей. Проектът е осъ-
ществен с финансовата 
подкрепа на Община Бур-
гас.

„Здравей“ е първи син-

гъл от предстоящ нов 
албум на групата, който 
ще бъде посветен на ней-
ната 30-а годишнина. 
Мери споделя, че е искала 
да напише текст и да има 
песен, с която да откри-
ва концертите си: „Искам 
да мога да кажа просто 
„Здравей“. Аз съм тук, 
точно такъв човек като 
теб!“.

Музикантите са раз-
гледали различни локации 
и са избрали това място, 
заради ученическите си 
спомени, когато след края 
на учебните часове със 
съучениците си от Ма-
тематическата гимназия 
са се разхождали по „Бо-
гориди“ до морето.

Сега си спомнят с въл-

нение за еуфорията на 
случайните минувачи, 
които са се включили в 
снимането на видеоклипа. 
Някои са предположили, 
че това е група, която 
имитира „Мери Бойс Бенд“, 
други са ги помислили за 
улични музиканти, а тре-
ти с удоволствие са се 
включили в снимките: 
„Искаме всички да виждат 
родния ни Бургас такъв, 
какъвто го виждаме ние. 
Идеализираме го, защото 
го обичаме! Това е градът 
ни, точно такъв беше 
около 18 ч. на 25 август 
2024 г. Благодарим на 
всички участници! Виде-
оклипът на „Здравей“ ще 
ни зарежда с емоции мно-
го дълго време!“

„Мери Бойс Бенд“ представи 
видеоклипа на песента „Здравей“

„Фортисимо“: Световната хорова 
купа е бяла, зелена, червена

Той е сниман 
на бул. „Бо-
гориди“, до 

Археологиче-
ския музей в 

Бургас
ФОТО: „МЕРИ 

БОЙС БЕНД“

ЧЕРНОМОРСКИ ФАР

Всички почитатели 
на дует „Бургас“ ще могат 
да се насладят на твор-
чеството им и да чуят 
любимите си песни на 27 
ноември в Културен дом 
НХК. Те ще отбележат 
своите 40 години на сце-
ната с красив концерт с 
много гости и приятели 
под надслов „Бургас за-
винаги в сърцето“.

На сцената заедно с 
тях ще се качат Тони 
Димитрова, „Тоника“, 
Василена Чернаева, която 
е и композитор на по-
голяма част от новите 
им песни, обичаният 

творчески тандем Дишо 
и Иван, Божана Иванова 
и Нивелин Мирков. За 
красотата и празнич-
ността на събитието 
ще допринесат и малки-
те таланти от ВГ „Из-
гревЧета“, както и фее-
ричните танцьори от 
Клуб по спортни танци 
„Бургас 1975“

И за да е още по-бурга-
ско настроението на 
концерта, сценарият и 
режисурата са поверени 
на Маестро Стефан Ди-
омов, а водещ на събити-
ето ще бъде Драго Дра-
ганов.

Билети вече се про-
дават на каса „Часов-
ника“.

Момент от триумфа 
на бургаските гласове
ФОТО: ФБ
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